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Koroška mladina 
za ceiodnevni 
slovenski program

Na občnem zboru De
lovne skupnosti koroških 
miadinskih organizacij so 
te sogiasno skieniie, da bo
do generainemu inten
dantu Thaddausu Pod
gorskemu posiaie odprto 
pismo, v katerem zah
tevajo uvedbo ceiodnev- 
nega radijskega sporeda v 
siovenščini!

Danes na Dunaju odločitev 
o ustavnem šoiskem zakonu?

Po zadnjih poskusih šefov par
lamentarnih klubov sociaiistične 
in ijudske stranke obstaja mož
nost, da bodo danes v ustavnem 
odboru avstrijskega parlamenta 
sprejeli predlog o spornem manj- 
šinskošolskem ustavnem zakonu, 
proti kateremu se izreka tako 
velik del slovenske narodnostne 
skupnosti ter druge pomembne 
organizacije in inštitucije na 
Koroškem kot tudi vse strankar
sko neodvisne organizacije 
gradiščanskih Hrvatov.

Organizacije gradiščanskih Hr
vatov s tem v zvezi v skupni

izjavi tudi poudarjajo, da državni 
poslanec Karel Smolle v tem 
vprašanju nima pooblastila, da 
govori v imenu gradiščanskih 
Hrvatov, ter da odločno odkla
njajo vsakršno ureditev, ki bi 
poslabšala sedanje stanje.

Socialistična in ljudska stranka 
v pismu vsem deželnim glavarjem 
predlagata delitev kompetenc 
med zvezo in deželami v tem smi
slu, da je za manjšinskošolsko 
zakonodajo sicer pristojna zvezna 
vlada, da pa je njena uresničitev 
stvar posameznih dežel.

Nagrada Cvetki Lipuševi
Preteklo soboto zvečer je Club Carinthia v 

Europahausu podelil letošnje nagrade za litera
turo in likovno umetnost. Za literaturo sta 
pospeševalni nagradi prejeli Eva Lang (v sredi
ni) in Cvetka Lipuš (na desni) - vsaka 25.000 
šilingov; za likovno umetnost pa je pripadla 
Korošcu Ferdinandu Penkerju. Razgovor s 
Cvetko Lipuševo in njeno predstavitev lahko 
preberete na peti strani Slovenskega vestnika.

Le četrtina Avstrijcev
pozitivnih do manjšin...

/Vor pcJcžaj v Er ropi jc ca /1 v.?/r/'jo porezan ^ prece/.snpmi 
fežararm. Lega /M J/ ne n; o rejo prekriti nekateri ietaki, ki kočejo 
M.sfrarifi rfi.S', Ja ,w /1 r.sfri/ri ze na errop.skem niroja oz. ceio 
naJ n/on. V rejnici pa, preJen kotno /1 r.sfrtjei re.s Jokri Erro- 
pejci, tnoratno po.sVfJ/ Jokri„jtari /1 r.stri/ci" r pozitirnetn 
pomena te oznake. E tema pa spaja taJi Jo/očeno rreJnofen/e 
in .spo.šfornnje fi/;J/)r/c/ofif/J;o.s/; /1 r.strije oz. rsaj priznaranje, 
Ja je nekJo, kot na primer t;aroJno.sfne skapno.sfi, /akko ta Ji 
Jragačen.

Tako je podobo današnje skem domu Korotan na 
Avstrije orisal priznani znan- Dunaju predstavil rezultate 
stvenik dr. Rudolf Bret- ankete na temo „Avstrijci in 
schneider, ko je pretekli njihove narodnostne skupno- 
teden na povabilo ..Dunajske sti".
delovne skupnosti za narod- Bretschneider se je v svo- 
nostna vprašanja" v študent- jem predavanju naprej lotil

avstrijskega samorazumeva- 
nja oz. podobe, kakršno ima 
Avstrijec sam o sebi, in dejal, 
da je ta v primerjavi z izpred 
deset let danes bolj kritična. 
Primerjalna študija 1980- 
1990, da je to jasno potrdila, 
je poudaril znanstvenik in pri 
tem opozoril na to, da najno
vejši razvoj v vzhodni Evropi 
ter tudi združevanje obeh 
Nemčij pri Avstrijcih ni zbu
dila sanj o življenju v večji 
državi; ostati hočejo v majhni 
državici, kakršna je Avstrija 
sedaj.

Reprezentativna anketa je 
tudi pokazala, da se Avstrijci 
smatrajo za manj tolerantne 
kot pred desetimi leti, manj 
miroljubne, manj širokosrčne 
in tudi manj simpatične. To 
podobo današnjega Avstrijca 
dopolnujcjo tudi podatki v 
drugih dimenzijah. Tako seje 
samokritičnost Avstrijca raz
širila tudi z ugotovitvami, da 
so postali bolj starodobni, 
manj pametni in - v času 
visoke konkunkture - tudi 
manj uspešni.

fEbdje na 2. .sfram)

Slovenc! 
pr! Peterletu

Predsednik Izvršnega 
sveta Siovenije Lojze 
Peterie je včeraj v Ljub
ljani priredi! prvi sprejem 
za predstavnike siovenskih 
narodnostnih skupnosti iz 
Avstrije, Itaiije in Madžar
ske. V deiegaciji ZSO so se 
sprejema udeiežiii tajnik 
dr. Marjan Sturm, za SPZ 
posi. predsednik dr.
Gustav Brumnik in tajnik 
dr. Janko Maiie, za ZKP 
Janez Wutte-Luc, za ZSI 
Jože Part!, za SJK Janko 
Zwitter, za Dravo dr. 
He!ga Mračnikar ter univ. 
as. dr. Mirko Wakounig, 
Maja Haderiap, dr. Jože 
Messner ter g!avni urednik 
SV Ivan Lukan.

Dvojezične šo!e 
v Ceiovcu ne bo?

V razgovoru s predstav
niki skupnosti staršev za 
javno dvojezično ijudsko 
šo!o v Cetovcu je župan 
Guggenberger deja!, da 
šo!e z začetkom priho
dnjega šo!skega teta ne bo, 
„ker tega od zgoraj z 
zakoni niso odrediti". 
Predstavnik dežeine ustav
ne stužbe dr. Gtantschnig 
pa je četo dodat, da bi tudi 
v primeru zakonske od
redbe bito treba potrebo 
šete preveriti. Prostori pa 
bi hiti vsekakor na razpota- 
go, pa tudi šotski poskus - 
kot prehodna rešitev - bi 
hit še mogoč.

Skupnost staršev se zdaj 
prizadeva za razgovor na 
dežetni vtadi in ji je 
obtjubtjeno, da ho dežeta 
zaprosita mesto za zago
tovitev prostorov. Za pri
mer, da hi bi! odgovor 
dežete negativen, pa starši 
preverjajo pravne možno
sti.

Slovenija na poli k polni suverenosti
Skupščina Republike Slo- cijo o polni suverenosti Repu- tev od Jugoslavije, je pa prvi

venije se je pretekli ponede- blike Slovenije". Sklep je bil korak k novi notranjejugoslo-
ljek odločila za pomemben sprejet skoraj soglasno, proti vanski ureditvi v smer konfe-
politični korak na poti k polni so glasovali le trije poslanci, deracijske države s suvere-
suverenosti. Vsi njeni zbori dva pa sta se vzdržala. nimi republikami,
so po skoraj celodnevni in Sprejetje Deklaracije o Skupščina je v sklepu o 
deloma tudi zelo emocionalni polni suverenosti Republike Deklaraciji o suverenosti slo-
razpravi razglasili ..Deklara- Slovenije ne pomeni odcepi- vensko vlado zadolžila, naj

1/ skupščin/ S/oveni/e so v ponedeljek sprejeli Deklaracijo o polni suverenosti S/oven/je.

najkasneje do začetka sep
tembra 1990 pripravi predlog 
ustavnega zakona, ki bo dolo
čil, kateri členi zvezne ustave 
za Slovenijo ne veljajo več. 
Ustava SFRJ in drugi zakoni 
namreč veljajo v Sloveniji le, 
če niso v nasprotju s sloven
sko ustavo.

Deklaracijo o suverenosti 
Slovenije so po prvotni „so- 
loakciji" Slovenske demokra
tične zveze (SDZ) usklaje
vale in ji izglajevale ostrino 
vse v slovenskem parlamentu 
zastopane stranke. Za to je 
bilo potrebno več prekinitev 
zasedanja skupščine ter raz
govorov med različnimi 
strankami.

V ponedeljek pa je tudi na 
Kosovu prišlo do politične 
akcije delegatov albanske 
narodnosti v kosovski skup
ščini. Pred parlamentom - v 
poslopje jih Srbi niso pustili - 
so razglasili „samostojno 
enoto Kosovo"...
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Koroški socialisti 
se želijo odpreti 
korošlom Slovencem

PreJsc Jn/k A:oro7k//i soc/a/otor' Jr. Pcfer Awhrozy je na 
s^apa; koa^breac/ z /a/c/at/vao ^kap/no „De/ovaa
skupnost .s o c/ a / Jcru o Ga r.sGV; ^/o vencev v 5F<9" v poneJe//eA: 
v Ce/ovca ponovno Izreke/ za a.stanov/tev p/at/om;e za koro- 
.fAre ^/ovence zno/ra) ioc/a//.st/čne stranke a a Ježe/n/, morja pa 
faJ/ a a zveza/ ra v a/.

IVAN LUKAN

Kot smo v našem listu že 
poročali, sta se tako prezidij 
kot tudi predstojništvo 
koroške SPO že na svojih 
sejah v ponedeljek prejšnji 
teden načelno in soglasno 
izrekla za ustanovitev take 
platforme, ki naj bi koroškim 
Slovencem omogočala zas
topanje njihovega interesa 
znotraj stranke ter jim tudi 
odprla možnost vplivanja na 
odločitve stranke v narod
nostnih vprašanjih.

Dr. Ambrozy je s tem v 
zvezi na tiskovni konferenci 
poudaril, da koroška sociali
stična stranka želi z načrto
vano ustanovitvijo Delovne 
skupnosti socialdemokrat
skih Slovencev signalizirati, 
da se je bolj kot prejšnja leta 
pripravljena odpreti koroš
kim Slovencem in postati 
manjšini naklonjena stranka, 
ki bo v bodočnosti vprašanja 
narodnostnih skupnosti ure
jevala v duhu strpnosti in 
odprtosti.

Iniciativo slovenskih so
cialdemokratov je Ambrozy 
označi) za pomembno, „saj 
gre za skupino, ki bo imela še 
pomembno vlogo", hkrati pa 
je menil, naj se skupina v pri
hodnjih osmih mesecih do 
deželnega kongresa v prvi 
vrsti ukvarja z ureditvijo 
položaja delovne skupnosti 
znotraj stranke, s statutar
nimi vprašanji ter drugimi 
podlagami za ustanovitev 
delovne skupnosti. O takojš
njem aktivnem vključevanju 
skupine v aktualne politične 
oz. narodnopolitične raz
prave Ambrozy ni sprego
voril, tako da bo od skupine 
same odvisno, ali bo v priho
dnjih osmih mesecih „izgi- 
nila" iz javnosti ali ne.

Razvoj znotraj socialistične 
stranke na Koroškem je na

tiskovni konferenci pozdravil 
poslanec mag. Peter Kaiser, 
ki je tudi govornik za manj
šinska vprašanja v koroškem 
deželnem zboru. Dejal je, da 
sklep vodstva stranke pomeni 
„korak v pravilno smer" ter 
da gre za „praktičen dokaz 
odpiranja stranke Sloven
cem". Izrekel se je tudi za 
ustanovitev podobnih delov
nih skupnosti v drugih zve
znih deželah, kjer žive 
narodnostne skupnosti, ter 
kot prvo konkretno dejanje 
predlagal razpravo o celo
dnevnem slovenskem radij
skem sporedu za Koroško, ki 
da ga osebno podpira.

Za iniciativno skupino 
socialdemokratskih Sloven
cev sta Tomaž Ogris in Franc 
Walter predstavila pričako
vanja skupine nasproti 
stranki in pri tem poudarila, 
da je v koroški SPO mnogo 
članov, od katerih lahko 
koroški Slovenci pričakujejo 
solidarnost in podporo v pri
zadevanju za dosego narod
nostnih pravic. Sklep koroške 
SPO, da v avstrijskem parla
mentu glasuje za novelo man- 
jšinskošolskega zakona za 
Koroško, pa je Ogris inter
pretiral tako,da seje koroška 
SPO v določeni meri oddaljila 
od tristrankarskega pakta.

Novele manjšinskošolske- 
ga zakona za Koroško Ogris 
ni kritiziral, izrekel pa je pre
cej nepotrebnih in tudi neute
meljenih besedi na račun 
ZSO in Slovenskega vestni
ka, ki baje v preteklosti slo
venskim socialistom nista bila 
najbolj naklonjena. Da je 
ZSO edina narodnopolitična 
organizacija, ki je tako v pre
teklosti kot tudi sedaj omogo
čala slovenskim socialistom 
ter tudi članom drugih demo
kratičnih strank soodločanje 
v narodnostni politiki znotraj 
organizacije, je Ogris očitno 
namenoma prezrl.

OB DNEVU VSTAJE 
slovenskega naroda 
vabimo na
X!. spominski 
pohod na Komeij

„Po poteh 
Domnove
čete"
ki bo v nedeljo, 
15. julija 1990
Za pohodnike bosta na voljo 
dve različno dolgi poti, in 
sicer:
1. Za tiste, ki radi in lahko 
grejo peš, je zborno mesto 
pri Lombarju - Koleniku v 
Čirkovčah in od tam odhod 
ob 9.30 uri. Pot v eno smer 
je dolga 7 km.
2. Za tiste, ki ne zmorejo 
tako dolge poti, je do 11. ure 
zborno mesto pri gostilni 
Pristotnik na Komlju/Kom- 
mel pri Pliberku. Pot je 
dolga 2,5 km.
Ob 13.00 uri je pri spome
niku pri Cimpercu spomin
ska svečanost padli Dom
novi četi, nato pa pri Šti- 
barju tovariško srečanje. 
Pohod in spominska sveča
nost bosta ob vsakem vre
menu!
Zveza koroških partizanov, 

področni odbor Piiberk 
Zveza stovenskih 

izseijeneev, SPD ..Edinost" 
v Piiberku

^ V # * V*Srečanje manjsm
Preteklo soboto se je v 

Železnem na Gradiščanskem 
pod vodstvom koordinatorja 
dr. Francija Zwittra st. sestal 
pripravljavni odbor za sreča
nje narodnih skupnosti sose
dnjih dežel, ki bo letos jeseni 
v Osijeku na Hrvaškem. Po 
izredno uspešnem lanskolet
nem srečanju v Sopronu na 
Madžarskem, letos vse kaže, 
da bo osiješki kongres višek 
dosedanjih srečanj, saj bo 
potekal pod vtisom političnih 
sprememb zadnjih mesecev, 
ki so začrtale nov političen 
zemljevid Evrope.

Te spremembe se tičejo 
seveda tudi položaja manjšin 
v srednji Evropi, ki doživljajo 
nedvomno novo pomlad in se 
prizadevajo doprinesti svoj 
delež in utrditi svoj položaj v 
tem narodnostno tako pe
strem območju evropske 
celine.

Ob tem je treba zagotoviti 
- pravi dr. Zwitter st. - vlogo 
etničnih manjšin kot politič
nih subjektov, da same odlo
čajo o svojem političnem 
položaju in pravnem statusu, 
ki jim gre. Obstaja namreč 
konkretna nevarnost, da 
postanejo ponovno samo 
objekt in drobiž v kon
certu političnih držav. Ta 
nevarnost je postala najbolj 
opazna ob nedavnem sreča
nju zunanjih ministrov držav, 
zbranih v tako imenovani 
„pentagonali" (Avstrija,

Elan Bmca zunaj 
najhujših težav!

Jugoslavija, Madžarska, 
ČSFR ter Italija), ko so že 
začeli na novo vrednotiti 
položaj narodnih skupnosti, 
vendar mimo prizadetih in jih 
tako ponovno potisnili v 
položaj golega objekta poli
tičnih mogotcev.

Prav takemu ravnanju naj 
se manjšine upirajo; tako so 
se zastopniki narodnih skup
nosti sosednjih dežel, ki so se 
začeli organizirati že davno 
pred tako imenovano „penta- 
gonalo", čeprav prihajajo 
prav iz teh dežel, že lani na 
sopronskem kongresu zedi
nili, da letos v Osijeku 
izdelajo karto minimalnega 
standarda manjšinskih pra
vic, ki naj bo obvezna za vse 
države, v katerih živijo 
etnične skupnosti.

Kot osnova za izdelavo 
take karte - tako so se v 
soboto dogovorili v Žele
znem - bo služil osnutek 
manjšinskih pravic, ki ga je 
izdelal Evropski svet v Brus
lju. V redakcijski komite za 
izdelavo karte so bili izvoljeni 
dr. Franci Zwitter st., Franjo 
Schruif ter dr. Anton Arn- 
dorfer za Avstrijo, dr. Ferenc 
Hajos za Jugoslavijo, Geza 
Hambuch za Madžarsko ter 
dr. Crafonara za Italijo, 
zastopniki ČSFR pa bodo 
svojega predstavnika še ime
novali.

Redakcijski komite si je 
postavil nalogo, da bo svoje 
delo zaključil do konca sep
tembra in s tem omogočil čim 
uspešnejši potek osiješkega 
kongresa, ki je predviden v 
času od 19. do 21. oktobra 
tega leta.

F. Z.

Čeprav bodočnost jugoslo
vanskega koncerta ELAN še 
vedno ni docela jasna - zdaj 
skušajo s pomočjo zahodnih 
partnerjev rešiti situacijo in 
poravnavati odprte obvezno
sti v višini dveh milijard 
dinarjev pa je poslovodja 
Elanovega podjetja na Brnci 
Vitli Moschitz v razgovoru za 
Slovenski vestnik dejal, da za 
ta obrat na Koroškem ni 
nevarnosti. V razgovorih s 
predstavniki Zveze sloven
skih zadrug, Landerbanke in 
Zentralsparkasse je brnški 
Elan predložil obsežen načrt, 
na osnovi katerega mu bo

Landerbank v naslednjih 
mesecih še bolj pomagala.

Moschitz je tudi dejal, da 
namerava Elan-Brnca letos s 
pozitivnim cash-flowom (7 do 
10 milijonov šilingov) spet 
poslovati pozitivno in tako 
izravnavati bilanco iz lan
skega leta, ko je prvič po letu 
1983 zaključil s primanjklja
jem, po Moschitzevih bese
dah, 6 do 10 milijonov šilin
gov. Za letos pričakujejo na 
Brnci dobiček v višini do 
enega milijona in to pri pro
metu v višini 305 milijonov 
šilingov (od tega je skoraj 
polovični del proizvodnje).

Odlikovana 
dva koroška 
Siovenca

V ponedeljek, 2. julija je 
Republiški odbor Zveze 
združenj borcev Siovenije v 
imenu jugosiovanskega zve
znega odbora odtikova) 
Ludvika Matieja, partizana iz 
Se!, ter dr. Marjana Sturma, 
tajnika ZSO, z „Od!ikova- 
njem 4. ju!ij". Oba sta bi!a 
odtikovana za „aktivno de!o v 
stovenskih organizacijah v 
Avstriji ter za negovanje tra
dicij NOB".

Le četrtina Avstrijcev...//VaJa/)evan)e.s /. .stran/)

To kritično gledanje in 
mnenje, da ni več vse tako v 
redu kot pred desetimi leti, se 
izraža tudi v odnosu Avstrij
cev do narodnostnih skupno
sti, ki žive v Avstriji. Na odpi
ranje vzhoda so namreč Avs
trijci reagirali z zapiranjem 
svoje pameti oz. zatajeva
njem lastnega etničnega 
pokolenja, ko naenkrat govo
rijo o poplavi Avstrije s tujimi 
narodi. Njihova parola se 
torej glasi: vzhodni Evropejci 
naj ostanejo doma, pripad
niki drugih narodov, ki pa so 
tu, naj se prilagodijo. To v 
določeni meri velja tudi za 
avtohtone narodnostne skup
nosti.

Konkretno je anketa

namreč pokazala, da pripad
niki večinskega naroda dobro 
vedo za narodnostne skupno
sti v Avstriji, odnos do njih pa 
ni kaj posebno obetaven. 80 
odstotkov vseh povprašanih 
oseb je vedelo za obstoj Slo
vencev na Koroškem, 70 
odstotkov za Hrvate na Gra
diščanskem. Tudi da na Gra
diščanskem žive Madžari ter 
na Dunaju Čehi in Slovaki je 
Avstrijcem poznano v visoki 
meri.

Toda pozitivna stika v zvezi 
s poznavanjem narodnostnih 
skupnosti v Avstriji se ne 
ujema z odnosom do njih: več 
kot četrtina, v prvi vrsti

delavci, kmetje in mladi pod 
19 let, občutijo prisotnost 
narodnostnih skupnosti kot 
breme za Avstrijo, le slaba 
četrtina (23 odstotkov) pa jih 
smatra za obogatitev, poseb
no tisti, ki živijo v kontaktu z 
njimi. Nadalje je iz predstav
ljene ankete razvidno, da je 
sicer polovica Avstrijcev za 
ohranitev in nego kultur na
rodnostnih skupnosti, da pa 
dobra tretjina (34 odstotkov) 
zagovarja asimilacijo. Finan
čno podporo za učenje jezi
kov narodnostnih skupnosti 
pa večina celo odklanja - 
odobrava jo le 33 odstotkov- 

Bretschneider meni, da bi

ob takih rezultatih ankete 
moral biti vsak Avstrijec, ki 
se zaveda te neobetavne 
situacije, vesel vsakega posa
meznega hrvaškega in mad
žarskega kmeta na Gradiš
čanskem in vsakega posame
znega Slovenca na južnem 
Koroškem. To pa ne zato, da 
bi mu to pomenilo nekakšen 
povod za aspiracije, temveč 
ker mu prav pripadniki 
narodnostnih skupnosti omo
gočajo nadnacionalno poču
tje.

Svoje predavanje pa je dr. 
Rudolf Bretschncider zaklju
čil takole: „Avstrijcem pridi
gati o ljubezni do narodnos

tnih skupnosti je po mojem 
osebnem prepričanju izguba 
časa. Bolj perspektivno jih je 
opozarjati na lastno manjšin
sko bit v večji Evropi ter jih 
tudi osveščati o njihovem 
pokolcnju. Če danes govo
rimo nemško, s tem nič kaj 
dosti ne izpovemo o jeziku, 
kulturi in običajih naših pred
nikov. V resnici v biološkem 
smislu - citiram avstrijskega 
zgodovinarja Bruckmullerja 
- nismo samo potomci prise
ljencev, marveč tudi tistih, ki 
so bili že tu in ki so takrat v 
pretežni meri govorili slovan
ska narečja, pred tem pa 
morda langobardsko ali pro
vincialno romansko ali neko 
keltsko narečje. Smo pa tudi 
potomci tistih, ki so prišli 
pozneje in prešli Avstrijo".
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SV predstavna

V soAoto, SO. juniju /g „C/uA CurintAiu" v Europu- 
Auusu pode/i/ svoji /etošnji nagradi za koroško književ
nost. /zmed 60 vpos/an/A de/ se/g žirtja sog/asno od/oči/a 
za dve m/adi avtorici, Evo Eang Iz Ce/ovca /a Cvetko 
Eipuš /z Mik/avčevega. Eipuševa je Ai/a nagrajena za 
dva več/a cik/a; „A7orje", E: ga Ara/c/ poznajo /z knjige 
..Pragovi dneva" /a ..Eerni /a meni", E/ je izše/ v zn<7njen! 
„m/adju". Prvega je v aeav.se/ao prevede/ K/aus D. O/o/, 
<7rngega pa Maja /Vader/ap.

Vsak avtor se mora 
uveljavljati sam

piše dr. Štefka Vavti

Cvetka Lipuš, samozaves
tna štiriindvajsetletnica, štu
dira na celovški univerzi pri
merjalno književnost in slavi
stiko. Pisati je začela s šest
najstimi, sedemnajstimi leti, 
v gimnazijskem času. Za se
boj ima tipično „šolsko karie
ro", Dijaški glas, mladje... 
okrog te revije se je takrat 
zbiralo okoli 10 mladih avtor
jev, iz tega kroga pa sta preo
stala le še ona in Fabijan Haf
ner.

Objave v Nemčiji, 
Avstriji in Sloveniji

V poznejših letih je Cvetka 
objavljala v raznih revijah in 
antologijah v Nemčiji, Avs
triji in Sloveniji. Z Fabijanom 
sta skupaj izdala antologijo 
„V luniji senci" (1985), Cvet- 
kine prispevke pa je bilo med 
drugim mogoče brati v revi
jah ..Sodobnost", „die Bruk- 
ke", „mladje", „Lesezirkel", 
„Umbruch" ipd.

Lani je izšla njena knjiga 
„Pragovidneva".

Cvetka Lipuš izhaja iz 
kreativne umetniške družine: 
njen oče je znani avtor Flori
jan Lipuš. V slovenski javno
sti pa je kot pevec, komponist 
in izdajatelj plošč - omenim 
naj samo skupino „Plevel" - 
znan tudi njen brat Gabriel.

S Cvetko smo se pogovar
jali o njenem literarnem 
ustvarjanju, o njenih izku
šnjah kot avtorice, o njenem 
odnosu do slovenske narodne 
skupnosti.

Vsak se mora 
sam uvetjaviti

hčerka znanega pisatc/ja 
F/orr/ann L/pnša. MM/š, da 
so zafn pr#čaknvaF)/a glede 
trojega literarnega nstvar/a- 
nja posebno visoka/

Zame to ni problem. V 
začetku, ko se pojaviš v jav
nosti, imaš zagotovo nekaj 
prednosti, ki ti ga prinese

ime, določeno pozornost, 
zanimanje zate..., po prvih 
objavah pa se stvar obrne: 
uveljavljati se moraš sam, to 
pa je lažje, če nimaš „predni- 
ka". Če ga pa imaš, si moraš 
utreti pot kot avtor in še pot 
ob strani nekoga drugega. 
Vendar z očetom nisva prva- 
v Sloveniji je več takih prime
rov, omenim naj samo Koc
beka in njegovega sina.

V bistvu gremo vsak svojo 
pot in za moje ustvarjanje ni 
pomembno, koliko knjig 
napiše Florijan, koliko plošč 
izda Gabrijel, nekaj drugega 
pa so družinske vezi. Seveda 
spremljam, kaj delajo, 
berem, poslušam...

Kako sl začela s plsanjejn/
Pravzaprav ne vem. Ni bilo 

posebnih spodbud. Meni se je 
zdelo to povsem normalno - 
nisem razmišljala o tem...

Tvoj oče piše prozo, 11 pa 
oAjav/jaš liriko. M se posku
sila ludl že v prozi/

Nekako pred sedmimi leti 
sem začela s prozo v nemšči
ni, od tedaj pa je nisem več 
pisala. Za to tudi ne čutim 
nikakršne potrebe, vsaj tačas 
ne, ni pa rečeno, da se z njo 
ne bom še kdaj poskusila. 
Moja zvrst je lirika. Ne 
nazadnje tudi zato, ker me 
moti vsako odvečno besedo
vanje. Gradim na besedi, leži 
mi namigovanje - zato se ne 
morem spustiti v prozo.

Zakaj sl lakral pisala v 
nemščini/

To je povsem normalno: če 
znaš oba jezika, te tudi mika 
ustvarjati v obeh. Nemški 
jezik je del moje kulture, je 
tudi del mene. Zato je razum
ljivo, da sem poskušala pisati 
tudi v nemščini. Vendar je 
zame pomembno, da sc odlo
čim za en jezik in v njem 
iščem svoj izraz in svojo pot.

Načrtuješ že kako novo 
knjigo/

Mislim, da se bom zdaj 
počasi spravila k temu.

Od pisanja ni mogoče 
živeti

Sl lahko predslavl/aš, da hi 
živela od pisanja/

Za slovensko koroško
avtorico je ta možnost silno 
majhna, in še posebej, če piše 
liriko. V Sloveniji je lažje: če 
imaš status svobodnega
umetnika, ti država krije - 
vsaj doslej je bilo tako - stro
ške zavarovanja, kar pa zaslu
žiš, je tvoje brez obdavčenja.

Pod takšnimi pogoji bi od 
tega lahko živela. Morala bi 
se pač preseliti v Slovenijo. 
Vendar pa se ne bi hotela 
podati v takšno situacijo, da 
bi bila prisiljena veliko pro
ducirati, ker to vpliva na kva
liteto. Jaz pišem malo in 
počasi. Pišem, ker mi je v 
veselje, ker pri tem uživam. 
Pisanje pa mi je hkrati tudi 
težko delo - kot pač obrtni
ško delo.

V katerih pogojih najlažje 
pišeš, kdaj $1 najhol/ kre
ativna/

Če nisem na Koroškem... 
Kot kakšna nosečnica: dalj 
časa nosim v sebi, potem pa 
nenadoma pride do izbruha. 
Pozitivno vpliva name, če 
sem v Sloveniji; slovensko 
jezikovno okolje mi pomaga.

Kateri izmed sodobnikov 
te na/hol/ zanima/ Katere 
a vtotje rada hereš/

Težko je reči, nestalna sem 
in zanimajo me različne stva
ri. Trenutno me najbolj nav
dušuje češkoslovaški lirik Jan 
Skacal. Intenzivno sprem
ljam razne lirike v Sloveniji, v 
nemščini pa pravzaprav v 
glavnem berem prozo. Izmed 
koroških avtorjev me zani
mata Josef Wink!er in Gerd 
Jonke, v zadnjih mesecih pa 
sem prav z navdušenjem 
brala Korošico Lilian Fas- 
chinger, ki živi v Gradcu.

Kakšen je Tvoj odnos do 
koroških Mo vencev/

Kar se tiče pisanja, zelo 
rezerviran... Niso mi v 
pomoč. Motijo me določeni 
mehanizmi, na primer, da ne 
podpirajo nobenega od avtor
jev, hkrati pa jih, ko jih potre
bujejo, (prestižno) obešajo 
na svoje zastave. Zdaj govo
rim o slovenskih predstavni
kih. Nekako imam vtis, da s 
tem kot avtor postajaš 
narodno blago, čeprav tvo
jega pisanja v bistvu sploh ne 
poznajo. Žalosti me, da se pri 
nas doslej ni mogla izobliko
vati neka bralna kultura - 
čeprav je dovolj avtorjev.

Kakšen je tvoj osebnf 
odnos do s/o venskih po/itič- 
n/h struktur/

Do njih nimam odnosa, 
zanimajo me toliko kot druge 
politične stranke. Kaj me z 
njimi povezuje? Vsi živimo na 
Koroškem, smo Slovenci... 
vendar si ljudi ne iščem po 
tem, ali so Slovenci... Sloven
ske funkcionarje ocenjujem 
bolj negativno, ker imam vtis, 
da svojega dela ne opravljajo 
dobro. Dostikrat zahajajo v 
osebno obračunavanje in pri 
tem zgubljajo cilj. Asimilacija 
pa tako napreduje, da se 
zgrozim. Če bo šlo tako na
prej, bom - ko bom stara 70 
let - brez bralcev.

Avtorji nismo glasniki
manjšinske
problematike

Problematičen se mi zdi 
tudi odnos, ki ga ima sloven
ska javnost do svojih avtor
jev. Od njih še vedno pričaku
je, da so glasniki manjšinske 
problematike. Jaz pa nisem 
medij - in tudi ne bom - za 
kakršnokoli manjšinsko po
trebo. To ni moja stvar. Če pa 
to povem, so razočarani. 
Vendar pa od svojih avtorjev 
res ne morejo zahtevati, da 
bodo 40 let zganjali manjšin
sko problematiko.

Mladi
ustvarjamo

Oglašamo se vam iz Mla
dinskega doma Slovenskega 
šolskega društva in sicer sami 
„fejst" fantje - Peter Traun, 
Adrijan Kežar, Silvo Marko 
in Marjan Kumer. Vsi smo 
člani filmskega krožka, ki v 
našem domu deluje že sedmo 
leto.

Kot uspešni filmski ustvar
jalci že ves ta čas sodelujemo 
na vsakoletnih srečanjih mla
dih filmskih ustvarjalcev v 
različnih krajih Slovenije. 
Udeležili smo se tudi že zve
znega tekmovanja, nekateri 
naši najboljši filmi pa so nas 
predstavljali tudi na Poljskem 
in v Italiji.

Mi štirje se s filmsko umet
nostjo ukvarjamo šele prvo 
leto. Posneli smo pet filmov 
in se tudi letos udeležili 26. 
srečanja mladih filmskih 
ustvarjalcev na Ptuju.

Med najboljše filme sta se 
uvrstila Marjanov film „Her- 
kul proti pošasti" in Adrija- 
nov film „Vojna na luni". In 
kaj je o naših filmih rekla žiri
ja? Vam bomo kar citirali:

„V Celovcu še vedno uspe
šno deluje filmski krožek v 
Mladinskem domu SŠD. 
Vseh pet filmov, ki smo jih 
videli, je zelo skrbno zasno
vanih, posnetih, zmontiranih 
in ozvočenih. Iz vseh je raz
vidna pridnost otrok, ki sode
lujejo v krožku...

Danes so celovški filmi 
lahko vzor drugim sloven
skim pionirskim filmarjem, ki 
so v žanru animiranih filmov 
opustili ustvarjalno discipli
no, ki jo ta žanr zahteva. Her- 
kul proti pošasti kombinira 
plastelin, lego kocke in lutko- 
igračo. Za zvočno kuliso služi 
preprosta „domača" sinhro
nizacija z raznimi vzkliki in 
klici, kije čisto dovolj za razu
mevanje filma."

Zelo dobro je bi! ocenjen 
tudi Adrijanov film Vojna na 
Luni.

Če ste pazljivo prebrali te 
naše vrstice, ste gotovo zve
deli veliko novega in lepega. 
To smo vam hoteli tudi pove
dati. Ko bo spet kaj novega, 
se vam bomo spet oglasiti

Prijateljsko vas pozdrav
ljamo - mladi filmski ustvar
jalci!

Uredništvo S/o venskega 
vestnika z vese/jem oAjav/ja 
<7 op M našiA m/adi A jl/mskiA 
ustvarja/cev Adrtjana, Petra, 
.S'i/va m Matjana /vsi č/ani 
ji/mskegn krožka M/adin- 
skega doma) /n jan čestita A 
njiAovemn uspeAu.

Hkrati At' vas rac/; spodAu- 
di/i, da tud; v Aodoče preko 
našega /ista opozarjate slo
vensko javnost nase in pišete o 
vašem ustvarjanja, tako da 
kotno /a/tko skupaj z našimi 
Ara/ci sprem/ja/i „naše m/ade 
umetnike".

Seveda pa Ai nas tudi veseli
lo, če Ai se nam og/asi/e tudi 
druge kreativne m/ndinske 
skupine, ki se ukvarjajo Ao- 
disi s ku/turnimi, športnimi, 
zAiroie/jskimi a/i drugimi de
javnostmi. Kar ..korajžno" 
dopisujte, saj „vaja de/a moj
stra"/

Pričakujemo torej vaše 
dopise in vas prav prisrčno 
pozdrav/jamo. Uredništvo



4 4. julij 1990 Karnten SLOVENSKI VESTNIK

E!an Fumitz/Brnca: Wieder Trend zu schvvarzen Zah!en

HEUTE SLOVEWSM Die Seite 
fiir u n sereVESTNK deutschsprachigen
Leser/innen

Beitrag zum Mach- und Umdenken: 
Freiiichtauffuhrung „Požganica"

Zweisprachige VS: heuer nicht?

„Professor" fur Ernst Gayer

Gemeinsam mit den Kul- 
turvereinen der Karntner Re- 
gionen in Osterreich und Slo- 
wenien bereitet der Sloweni- 
sche Kulturverband heuer die 
Freiiichtauffuhrung „Pož- 
ganica" (Die Brandalm) nach 
einem Roman von Prežihov 
Voranc vor. Die Proben sind 
bereits voli angelaufen, wo- 
bei Darstellerlnnen der Kul- 
turvereine „Danica" Šentpri- 
mož/St. Primus, Radiše/- 
Radsberg, „Zarja" Železna 
Kapla/Eisenkappel, „Srce" 
Dobrla vas/Eberndorf, „Vin- 
ko Poljanec" Škocjan/St. 
Kanzian, „Edinost" Pliberk/- 
Bleiburg, Šentjanž v Rožu/St. 
Johann i. R., Kooperative 
Longo Mai, die Blaskapelle 
aus Šmihel/St. Michael, Chor 
„Štanjelski pavri" aus Štanjel 
und eine Theatergruppe aus 
Slovenj Gradec mitwirken. 
Die Premiere wird am 20. Juli 
um 20.30 Uhr in Unternar- 
rach/Spodnje Vinare im 
Jauntal stattfinden. Weitere 
Auffuhrungen folgen am 21., 
22., 27., und 28. Juli.

Der Slowenische Kultur- 
verband/Slovenska prosvetna 
zveza hat sich vorgenommen, 
dieses Sttick als Beitrag zur 
70. Wiederkehr der Volksab- 
stimmung zu realisieren. Es 
soli dies ein Beitrag sein, der 
zum Uberlegen, Nachdenken 
und Umdenken anregen soli 
- und zwar beide betroffenen 
Volksgruppen. Das Theater- 
sttick ist so konzipiert, daB es 
auch von deutschsprachigen 
Interessenten besucht wer- 
den kann.

AnlaBlich dieser Aufftih-

Vorschlags fuhrte der Verlag 
aus, daB Redakteur Gayer in 
der „Brucke beiden Karntner 
Landessprachen gleichbe- 
rechtigt Raum gibt und auch 
zu einer Zeit um den Aus- 
gleich zwischen den Volks
gruppen bemiiht war, als die 
Karntner Wirk!ichkeit hohe 
Wcllen schlug.

Krško-Arbeitskreis 
konstituiert

Der Karntner Landtag hat 
in seiner Sitzung am 17. Mai 
1990 mit einem BeschluB die 
Landesregierung beauftragt, 
„zwecks intensiver Weiterar- 
beit gegen die Atomgefahr 
des AKW Krško" einen Ar- 
beitskreis einzurichten, in 
dem Vertreter der im Karnt
ner Landtag vertretenen Par- 
teien und der „Karntner In- 
itiative Alpen-Adria frei von 
Atomanlagen" vertreten sind 
und diesem die notwendige 
Unterstutzung zukommen zu 
lassen.

Der Arbeitskreis hat sich 
am Donnerstag, dem 28. Juni 
1990, konstituiert, wobei 
auch beschlossen wurde, En- 
de November in Eisenkappel/ 
Železna Kapla eine groBere 
Tagung mit Experten aus 
Wissenschaft und Energie- 
wirtschaft sowie nach Mog- 
lichkeit mit politisch Verant- 
wortlichen aus Karnten wie 
auch aus Slowenien und 
Kroatien durchzufuhren.

Dabei soli versucht wer- 
den, namhafte Vertreter aus 
S!owenien wie auch aus 
Kroatien als Referenten fur 
diese Tagung zu gewinnen. 
Die Zielsetzung dieser Ta
gung soli darin bestehen, daB 
die gute Zusammenarbeit 
zwischen den Regionen nicht 
nur auf universitarer Ebene 
und auf energiewirtschaftli- 
cher Ebene, sondern auch auf 
Ebene der Verwaltung und 
auf politischer Ebene im In- 
teresse einer engen Koopera- 
tion zur Ermoglichung des 
Ausstieges aus der Atom- 
energie fortgesetzt wird.

Der osterreichische Natio- 
nalratsprasident Rudolf Po- 
der begruBte in der Vorwo- 
che eine Delegation des Par- 
laments Sloweniens und leite- 
te gemeinsam mit dem Zwei- 
ten Prasidenten Frau Dr. 
Marga Flubinek, eine Aus- 
sprache mit Abgeordneten 
der vier Fraktionen.

Nach Erlauterungen zur 
Arbeitsweise und zur Zusam- 
mensetzung der Versamm- 
lung der Republik Slowenien 
erinnerte Prasident Dr. Fran
ce Bučar daran, daB die Re-

Der finanziell ins Schlittern 
geratene jugoslawische 
Sportartikelhersteller Elan 
will mit Hilfe westlichen Ka- 
pitals wieder in die richtige 
Špur kommen. Verhandlun- 
gen iiber die Flereinnahme fi- 
nanzkriiftiger Partner sollen 
noch in diesem Monat abge- 
schlossenen werden.

Auch fur die osterreichi
sche Elan-Tochter in Fur- 
nitz/Brnca hat sich die Situa- 
tion inzwischen entspannt. 
Der fast drohende Gang zum 
Konkursgericht konnte durch 
ein Gesprach mit den Glaubi- 
gern Landerbank, Zentrals- 
parkasse und dem Verband 
slowenischer Genossen- 
schaften abgewendet wer- 
den, wie Geschaftsfuhrer 
Vitli Moschitz gegenuber

In einem Informationsge- 
sprach mit Vertretern des El- 
ternkreises zweisprachige 
Schule (siehe Foto) sagte 
Biirgermeister Guggenber- 
ger, daB es im Herbst zu kei- 
ner offentlichen zweisprachi- 
gen Volksschule in Klagen- 
furt kommen werde, da es 
„von oben keine gesetzliche 
Regelung gibt". Dr. Glant- 
schnig vom Verfassungs- 
dienst des Landes meinte au- 
Berdem, daB selbst nach Be- 
schluB des Ausftihrungsge- 
setzes erst zu priifen sein wer- 
de, ob in Klagenfurt iiber-

Vergangenen Samstag 
wurden im Europahaus in 
Klagenfurt/Celovec die 
Kunstpreise des Clubs Carin- 
thia fiir Literatur und Malerei 
verliehen. Von den 60 einge- 
sandten Arbeiten wurden

publik Slowenien das erste 
Land im Ostblock gewesen 
sei, das die Rolle eines Pio- 
niers im ErneuerungsprozeB 
ubernommen habe. Žudem 
bekraftige er, daB die Slowe- 
nen gemeinsam mit ihren 
Freunden - hier sprach Bučar 
Osterreich audruckhch an - 
die schwierigen Aufgaben auf 
dem Weg in ein neues Europa 
losen wollen In diesem Zu- 
sammenhang iiuBerte der slo- 
wenische Parlamentsprasi- 
dent den Wunsch seines Lan
des, Mitglied des Europara- 
tes zu werden.

dem Slovenski vestnik besta- 
tigte.

Die Elan Sportartikeler- 
zeugungs- und Handelsge- 
sellschaft mbFl, die in Fur- 
nitz/Brnca rund 130 Mitarbei- 
ter beschaftigt, legte einen 
ausfuhrlichen Liquiditatsplan 
vor, aufgrund dessen die Lan
derbank dem Unternehmen 
in den nachsten Monaten 
iiber den bisherigen Kredi- 
trahmen hinaus finanziell un- 
ter die Arme greifen wird.

Elan Osterreich will heuer 
bei einem positiven Cash 
Flow von 7 bis 10 Millionen S 
wieder schwarze Zahten 
schreiben. Mit Ausnahme 
des vergangenen Jahres hatte 
Elan hisher immer einen po
sitiven Cash Flow erwirt-

haupt ein Bedarf gegeben sei. 
Interessant, daB andererseits 
die Vertreter der Stadt sag- 
ten, daB die Raumlichkeiten 
kein Problem waren, ja selbst 
ein Schulversuch - als Uber- 
briickung fur das kommende 
Schuljahr - noch moglich wa- 
re. Doch initiativ will man da- 
fur scheinbar nicht werden...

Die Elterninitiative will je- 
denfalls noch beim Land ur- 
gieren und im Falle, daB auch 
das Land die Errichtung ab- 
lehnt, gesetzliche Schritte 
priifen.

von der Jury einstimmig zwei 
junge Autorinnen mit Forde- 
rungspreisen zu jeweils
25.000 Schillingen bedacht: 
Eva Lang, Jahrgang 1964, 
Univ.-Ass. am Institut fiir 
Kirchenrecht der juristischen 
Fakultiit in Wien, bekam den 
Literaturpreis fiir ihre Erziih- 
lung „Die arme Hautla", die 
Karntner Slowenin und Stu- 
dentin Cvetka Lipuš aus Mi- 
klauzhof/Miklavčevo wurde

fiir den Lyrik-Zyklus „Morje 
- Das Meer" ausgezeichnet.

Im Festsaal des Bundesmi- 
nisteriums fiir Unterricht, 
Kunst und Šport in Wicn wur- 
de vergangene Woche dem 
Redakteur der Karntner Kul- 
turzeitschrift „Die Briicke", 
Ernst Gayer, auf Vorschlag 
des Hermagoras-Verlags der 
Berufstitel Professor verlie
hen. !n der Begriindung des

schaftet. 1989 war das erste 
Verlustjahr seit 1983 gewe- 
sen.

Die GroBenordnung des 
Minus bezifferte Moschitz 
mit sechs bis zehn Millionen 
S. Im laufenden Geschafts- 
jahr soli der Ertrag zwischen 
einer halben Million und 1 
Millionen S liegen.

Die Gesellschaft setzt ins- 
gesamt jahrlich rund 305 Mil
lionen S auf die Produktion. 
!n Fiirnitz werdcn Alpinschi 
des unteren Preissegmentes 
gefertigt. Im vergangenen 
Jahr wurden rund 190.000 
Paar Schi produziert. Tat- 
sachlich verkauft wurden 
240.000. Die Lagerbestande 
sind allerdings nach wie vor 
groB, hieB es bei Elan. Der 
Auftragsbestand im laufen

den Geschaftsjahr reicht bis 
November.

In die miBliche Lage gera- 
ten war der Bctrieb durch die 
Situation der Muttergesell- 
schaft in Begunje, die nicht 
nur Schi fertigt, sondern auch 
Boote, Ausrtistungen fur 
Turnhallen und Scgclflugzeu- 
ge aus Kunststoff baut. Die 
Verbindlichkeiten des jugos- 
lawischen GroBunternch- 
niens mit rund 1000 Mitarbei- 
tern und einem Umsatz von 
etwa 1,75 Milliardcn S wer- 
den auf 2,1 Milliardcn ge- 
schiitzt.

Derzeit leitet einer der Ge
schaftsfuhrer des Elan-Wer- 
kes in Fiirnitz, Vinko Bogo
ta), als „Kriscnmanager" die 
Geschickc im jugos!awischcn 
Stammwcrk.

rung hat sich der Drava-Ver- 
lag dazu entschlossen, das 
Buch „Die Brandalm" von 
Prežihov Voranc zum ver- 
giinstigten Preis von 150 
Schilling (statt 232 S) in der 
Buchhandlung „Naša knjiga" 
in Klagenfurt/Celovec zu ver- 
kaufen.

SPO signaHsiert 
Offnung gegenuber 
Karntner S!owenen

Im Rahmen einer Presse- 
konferenz in Klagenfurt/Ce
lovec signalisierte SPO-Lan- 
desparteivorsitzender LHStv. 
Dr. Peter Ambrozy erneut 
die Bereitschaft der Karntner 
SPO, sich gegenuber der slo- 
wenischen Volksgruppe in 
Karnten offnen zu wollen. 
Wie der „Slovenski vestnik" 
bereits berichtete, hatten 
Prasidium und Landespartei- 
vorstand der Karntner SPO 
am Montag der Vorwoche 
den einhelligen BeschluB ge- 
faBt, ftir Karntner Slowenen, 
die Mitglieder der SPO sind, 
eine innerparteiliche Platt- 
form in Form einer „Arbeits- 
gemeinschaft der Slowenen 
in der SPO" einzurichten zu 
wollen, um damit der Volks
gruppe eine Moglichkeit der 
Artikulation der Anliegen 
der s!owenischen Volksgrup
pe und der Mitsprache zu bie- 
ten.

In der Pressekonferenz, an 
der neben Ambrozy auch der 
Minderheitensprecher der 
Karntner SPO im Landtag, 
Mag. Peter Kaiser, sowie sei- 
tens der Initiativgruppe „Ar- 
beitsgemeinschaft Volks
gruppen - sozialdemokrati- 
scher Slowenen" Tomaž Og
ris und Franc Wa!ter den 
Journalisten Rede und Ant- 
wort standen, wurde betont, 
daB die Initiativgruppe in Zu
sammenarbeit mit den Partei- 
gremicn in den nachsten acht 
Monaten bis zum Partcitag 
Karntner SPO die notwcndi- 
gen Vorarbeitcn hinsichtlich 
des kunftigen Status der Ar- 
hcitsgcmeinschaft innerhalb 
der Partci erlcdigen und die 
wichtigsten inhaltlichen Posi- 
tionen und Ziclc, die zum 
Teil von der Gruppc bereits 
den Parteigremien in Form 
eines Grundsatzpapiercs zur 
Kenntnis gebracht wurdcn, 
erarbciten solle.

Vom der Initiativgruppe 
selbst wird es nun ahhangen, 
ob sie sich in den acht Mona
ten bis zum Parteitag allein 
den anstchcndcn organisato- 
rischcn und statutarischen 
oder auch bereits aktucllcn 
Volksgruppenfragen-Fragen 
stcllen wird, oder auch be
reits zur Nationalratswahl
1990 und Gemeinderatswahl
1991 konkrete Positionen he- 
ziehen wird.

Parlamentsdeiegation S!oweniens 
im osterreichischen Parlament

Cvetka Lipuš erhieit Kunstpreis
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Piše Jože Rovšek

Prav v /cm ču^u, Ao aa ^/cvcu.sAem z vcAAo vago 
mcz//o pur//zuu.s7vo m JomoArun.s7vo, Ao A/ Ao/cA' ztcAa- 
/r/ uuroAuoo.svoAoA/A;o AorAo AcgrcA/ruA aa zgo// 
<^rzav/j'aa.sAo voy'ao /a Ao /ščc/o, AAo y'c AA ^ay'a ;a AAo 
AAc/, yo v ^o/c^A/ Palice, rtcAu/cč oA CerAaega aa Pr/- 
otorsAcm poaovao oAprA /egea^arao parAzaaiAo AoA//'- 
šn/co Praa/o-frajea .spomcu/A parAzaa^Aega zJrav^fva, 
Anmrmos//' ;a po aovem /uA/ ^oAAuruo^A. Pr/ a/ey yo 
.sVvar/ popo/aoma /a^ae /a /t/Ačc p ae more očZ/a/t /Aco/o- 
g/zac^'e /a Ao//'fev/zma, ,say' /e š/o /a za reievaaje ž/v//eay' 
Aorcev, A/ v /M/cm časa a/^o /mcA mc^/a v java/A zArav- 
,s;vea/A a^/aaovaA oAap/raae Aomo^mc. Pe ^o AAc aa 
v o/jo /e .sovraza/ai vojaAom /a apAov/a! Aomač/m soAc- 
/uvccm.

Bolnica Fran ja 
traja) spmnatik 
humanosd 
insoBdamosd

Bolnica Franja, poimeno
vana po partizanski zdravnici 
Franji Bojc-Bidovec, ki je 
bila njena upravnica od 
januarja do julija 1944 in 
potem še od oktobra do 
konca vojne, je bila ustanov
ljena v decembru 1943. leta 
po kapitulaciji Italije, ko so 
tudi ta del severne Primorske 
zasedle nemške okupacijske 
sile. Na začetku so partizani 
in terenski aktivisti zgradili le 
eno barako, kamor so skrili 
prvih sedem ranjencev. V ja
nuarju 1944 je bolnica spre
jela novih 12 ranjencev po 
bojih v Cerknem. V marcu so 
dogradili še dve baraki s 
sedemdesetimi posteljami.

Kljub strogi tajnosti in 
vsem potrebnim varnostnim 
ukrepom jo je 24. aprila 
napadla nemška patrulja, 
zato se je vodstvo odločilo za 
evakuacijo. 28 nepremičnih 
ranjencev so borci prenesli v 
dve improvizirani bolnišnici v 
Davčo severno od Cerknega. 
Od tam sojih zaradi nevarno
sti izdajstva preselili na Jelo
vico. Kljub temu pa so ugoto

vili, da je za ranjence še naj
bolj varno mesto v soteski 
Pasice, zato so se v juniju 
ponovno vrnili vanjo in bolni
šnica je v njej delovala vse do 
5. maja 1945, ko so iz nje pre
peljali zadnjih 98 ranjencev v 
Gorico.

V bolnišnico Franja so v 
tistem razdobu sprejeli 523 
ranjencev, pod njeno upravo 
pa je spadalo še osem manjših 
oddelkov, ki pa danes niso 
več ohranjeni. Med zdravlje
njem je umrlo 60 borcev, kar 
znese 11 odstotkov, Zdrav
niki so opravljali zelo težke 
operacije predvsem po pre
strelnih ranah. Bolnico so 
sprva oskrbovale cerkljanske 
žene, gospodarska komisija 
odbora osvobodilne fronte v 
Cerknem, pozneje, ko se je 
razširila, pa je skrb zanjo 
prevzel sanitetni ekonomat 
IX.korpusa.

Delovanje bolnišnice je 
potekalo v strogi tajnosti. 
Zanjo ni vedel praktično nih
če. Kljub nedostopnosti 
terena so bolničarji ranjence 
prevzemali na javkah. Talb je

zdravnik določil, v kateri 
oddelek bo poslan, v bolni
šnico Franjo so namreč spre
jemali le najtežje ranjene, 
negibljive ranjence. Po dolo
čitvi so ranjencu zavezali oči, 
ga položili na nosila in ga nato 
parkrat obrnili v krogu, da je 
zgubil orientacijo, in ga nato 
po toku Pasice odnesli v sote
sko. Prav tako tajen je bil tudi 
odpust ozdravelega ranjenca.

Po vojni so bolnišnico ure
dili kot spomenik ter zgradili 
ustreznejšo pot za obiskoval
ce. Do januarja preteklega 
leta jo je obiskalo že preko 
milijon ljudi. Tedaj pa jo je 
zemeljski plaz zasul in jo 
dobesedno zmlel. Rešila pa jo 
je široka solidarnostna akcija 
prebivalcev Slovenije, bor
čevske organizacije VZPI- 
ANP! iz Italije (ker so se v 
njej zdravili tudi italijanski 
protifašisti) ter zamejskih 
Slovencev iz Italije in Avstri
je. Gradbene ekipe so odstra
nile kamnite gmote in na 
novo uredile barake z vso 
potrebno dokumentacijo ter 
originalnimi pripomočki.

Pred tremi tedni, ko so bol
nišnico ponovno odprli, se je 
zbralo veliko število udele
žencev z vseh koncev sloven
skega in zamejskega prosto
ra. Spregovoril jim je član 
predsedstva Slovenije, aka
demik Ciril Zlobec, ki se je 
med drugim dotaknil tudi 
aktualnih dogodkov okrog 
sprave na Slovenskem in izre
kel tole misel: „Sprava ne 
sme biti povod za nova razha
janja. Pomeniti mora iskanje 
poti v ustvarjanju novih mož
nosti za življenje ob dolžni 
pieteti do vseh mrtvih in 
padlih in v skrbi za žive. 
Davek slovenskega naroda v 
času druge svetovne vojne je 
bil izjemno velik, prevelik za 
naše biološke, duhovne in 
gospodarske moči. Če ga 
bomo obremenjevali s kolek
tivno krivdo, se bomo samo
morilsko uničevali."

Če bo po 45 letih ta misel 
vodila obiskovalce prenov
ljene Franje, bo bolnica - 
spomenik tudi v sedanjem 
času opravljala svojo humano 
in solidarnostno vizijo za slo
venski narod!

Bo/n/co BI v sotesk/ rečice 
Pasice je večji čas njenega 
de/ovanja vodita dr. Pranja 
Bojc-Bidovec (s/ika zgoraj/.

1/ sicer ze/o skromni opera
cijski sobi so zdravniki parti
zanske bolnišnice opravi/aii 
tod/ najtežje kirurške pose
ge, predvsem operac/je po 
prestre/nib ranah (ievoj.

Srečanje 
siovenskih 
planincev 
v Italiji

Koroški slovenski pla
ninci smo se 10. junija v 
zelo lepem številu (poln 
avtobus) udeležili 19. sre
čanja slovenskih planincev 
na Vrhu v občini Sovodnje 
pri Gorici v Italiji. Organi
zator tega srečanja je bilo 
tokrat Slovensko planin
sko društvo Gorica. Ta 
srečanja izmenoma prire
jajo planinska društva Ce
lovec, Čedad, Gorica in 
Trst skupaj s PD Jesenice, 
pobudnikom tovrstnih pri
reditev.

Goriški planinci so nas 
ob tej priložnosti popeljali 
na izlet na hrib, imenovan 
Vrh sv. Mihaela, kjer smo 
si ogledali tamkajšnji mu
zej in podzemne utrdbe iz 
prve svetovne vojne. Po 
povratku je bilo v vasi Vrh 
družabno srečanje z 
govori, godbo in plesom. 
Naš novi predsednik 
društva Hanzi Lesjak je 
imel tokrat svoj prvi javni 
nastop, ko je pozdravil 
zbrano množico planincev 
in prirediteljem čestital za 
uspelo organizacijo. Sreča
nja se je udeležil tudi pred
sednik Planinske zveze 
Slovenije Andrej Brvar.
Zvon prijateljstva

Okrog 50 naših planin
cev je v nedeljo, 24. junija 
obiskalo planino Duplje, 
kjer se stoji mogočen pla
ninski Dom pri Krnskem 
jezeru. Povod za ta množi
čen izlet v letošnjem letu, 
ko obhajamo 90-letnico 
našega društva, je bila 
slavnostna predaja „zvo- 
na prijateljstva". Ta se bo 
oglašal iz Doma pri 
Krnskem jezeru, ki je v las
ti PD Nova Gorica, tako 
da bo odslej v varstvu 
primorskih planincev in 
Triglavskega narodnega 
parka.

Zvon bo tako vabil in 
bodril ljudi k medseboj
nemu spoštovanju, da se 
ustvari pravičen svet, poln 
medsebojnega razumevan
ja in zadovoljstva. Naš 
predsednik Hanzi Lesjak 
je v tem smislu orisal nje
govo vlogo in zato požel 
buren aplavz. Našemu ju
bilejnemu društvu so se 
zahvalili in mu čestitali za 
PD Nova Gorica Rajko 
Slokar in Nada Pisk ter 
zastopnik TNP Jože 
Mihelič.

Naj še zapišemo, da je 
bil idejni pobudnik, tokrat 
druge, podelitve zvona - 
prva je bila južnim Tirol
cem v Italiji - naš prijatelj 
Herbert Guttenbrunner.

Priznanje
Pred nedavnim je Pla

ninsko društvo Maribor- 
Matica našemu častnemu 
predsedniku Lubu Urbaj- 
su podelilo naslov njego
vega častnega člana. 
Čestitamo! §. L.
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Srečanje študentov slavistike
CELOVEC. - Zastopstvo 

študentov slavistike na celov
ški univerzi je pretekli vikend 
pripravilo srečanje, katerega 
so se poleg celovških študen
tov udeležili tudi gostje iz 
Ljubljane in Trsta. V progra
mu, ki so ga pripravili študen
tje na čelu z Veroniko Piet- 
zko, je bila ekskurzija v Dra- 
bosnjakov muzej na Kostanje 
z ogledom Pasijona, obisk 
cerkve na Dholci, kjer so 
ohranjeni slovenski krono- 
stihi iz osemnajstega stoletja, 
ogled muzejev v Brežah in v 
Globasnici ter družabna 
zabava ob peki na žaru (sli

ka).
Pred zabavo jim je preda

val znani rusist dr. Ivan Verč 
iz Trsta. Govoril je o Sloven
cih na Tržaškem, vendar v 
zelo človeškem, skoraj bi 
lahko rekli filozofskem oziru. 
Biti Slovenec v zamejstvu ali 
kjerkoli po svetu pomeni po 
njegovem zelo osebno doživ
ljanje nekega kulturnega pro
stora. Tako je na primer zanj 
italijanska mafija realen pro
blem. za nas Korošce in Slo
vence v matici pa ne. Študenti 
pa so se nato lahko ob jedi in 
pijači menili o svojih lastnih 
vtisih in nazorih.

VEVA: Zdraviti 
in ne kaznovati

CELOVEC. - V četrtek, 
28. junija je bila v Celovcu, 
Lidmannskygasse 20H, slav
nostna otvoritev posvetoval
nice za narkomane oz. za vse 
tiste, ki imajo probleme z 
drogami.

Posvetovalnica se imenuje 
Viva, z imenom pa hoče pod
črtati, da gre pri tem za življe
nje.

„Posvetovalnica je prostor
sko ločena od zdravstvenega 
urada", je dejal celovški refe
rent za socialna vprašanja, 
mestni svetnik dr. Friedrich 
Konig, „vzdušje pa je prija
zno in domače, tako da se 
vsak lahko počuti dobro."

Trenutno si delo v posveto
valnici delijo tri ženske, 
možne pa so posamične in 
skupinske terapije, povrh 
tega pa še kreativno udejstvo
vanje (risanje, lončarjenje 
ipd.).

Posvetovalnica je odprta 
ob ponedeljkih in sredah od 
10. do 13. in 16. do 19. ure, ob 
torkih in petih od 10. do 13. 
ure, ob četrtkih pa od 11. do 
14. ure. Prizadeti se lahko 
dogovorijo za termin po tele
fonu (0463/537819).

Človek je, kar je
Še danes in jutri imate mož

nost, da obiščete prireditev v 
okviru cikla „Č!ovek je, kar 
je", ki ga v Beljaku prireja 
Avstrijska informacijska 
služba za razvojno politiko.

Iz naših občin
Ena izmed tem, s katerimi 

se ukvarjajo južnokoroške 
občine, je vprašanje, za kaj 
bodo porabile denar iz tako 
imenovanega ..plebiscitnega 
daru". Poleg tega postaja tudi 
jasno, da koroški politiki svo
jih naglih in velikih obljub 
posameznim občinam ne 
bodo izpolnili. Tako morajo 
občine zdaj ukrepati pač po 
svoje.

Občini Dohrla vas so oblju
bili 15 milijonov šilingov za 
obnovo samostana. Toda za
enkrat je prejela le 2,452 mili
jona šilingov, ki jih bo upora
bila predvsem za otroški 
vrtec, manjši del pa je občin
ski odbor namenil gasilskemu 
domu v Kazazah. V tej zvezi 
je treba poudariti, da je 
odbornik EL Tine Wastl za ta 
predlog sicer glasoval, dodal 
pa je, da bi se morala občina 
hkrati obvezati tudi za to, da 
v smislu enakopravnosti vseh 
občanov v vrtcu poskrbi tudi 
za dvojezično skupino.

Nasploh pa je vprašanje 
uporabe tega denarja skoraj v 
vseh občinah povezano tudi z 
razpravo o tem, kako bi ga 
uporabili kar najbolje v korist 
vsem občanom. V Bilčovsu je 
EL kritizirala, da dodeljenih 
660.()<)() šilingov ne bodo upo
rabili za potrebne storitve v 
otroškem vrtcu, s čimer bi - 
kot se je izrazila odbornica 
Ingrid Zablatnik - ..služili 
ohranjevanju domačega izro
čila in krepitvi dveh kultur". 
Toda občinski svet je sklenil 
sredstva iz ..plebiscitnega 
daru" porazdeliti na več pro

jektov: kupili bodo zemljišče 
za občinska stanovanja, 
podprli domača društva s
40.000 šilingi, razširili pešpot 
od Podgrada do gostišča 
Koren,...

V Bekštanju, kjer je socia
listična frakcija sama sklenila 
zvišati prispevek za obnovo 
kulturnega doma v Ločah - 
župan je poročal, da so se 
stroški povečali za 40 odstot
kov -, so sklenili, da bodo 
..plebiscitno darilo" v višini 
1,2 milijona šilingov v celoti 
namenili za ta projekt.

O uporabi teh sredstev je 
bila zanimiva razprava tudi v 
Žltari vasi, kjer bodo prejeli 
okrog 500.000 šilingov. 
Odborniki EL so predlagali, 
da bi ta denar porabili za 
nadaljnja dela ob Ženeškem 
jezeru, toda ostali mandatarji 
so bili za to, da denar investi
rajo v obnovo občinskega 
urada. To so občinski odbor
niki tudi soglasno sprejeli, 
hkrati pa so se domenili, da z 
razvojem turistične ponudbe 
za domačine in tujce ob 
jezeru ne bodo odlašali.

..Plebiscitni dar" pa so 
obravnavali tudi v Kotmari 
vasi, ki je dobila delež v višini 
1,1 milijona šilingov. Sociali
sti so predlagali, da bi se 
denar razdelil takole: 700.()<)() 
šilingov za občinske poti,
200.000 za osnovni kapital za 
športne naprave, 50.000 za 
cerkev v Šentkandolfu,
50.000 za nego bolnikov na 
domu. OVP je predlagala 
porabo milijona za občinske 
poti, 50.000 pa za šentkan-

dolfsko cerkev. Temu pred
logu sta se pridružili tudi EL 
in FP. Na željo socialistov so 
sejo prekinili, nato je SPO 
predlagala, da naj bi 200.000 
šilingov namenili za športne 
naprave, toda ta namemba 
naj bi bila omejena do konca 
oktobra. Če do takrat tega 
denarja ne bi namensko upo
rabili (npr. nakup zemljišča 
za teniško igrišče), bi denar 
porabili za ceste. NatojcSPO 
svoj spremenjeni predlog 
sklenila s svojo večino. 
Občinski odbor pa je tudi z 
večino sklenil, da se bo 
občina udeležila deželne ple
biscitne proslave.

Železni Kapli je dodeljen 
poldrugi milijon. V občin
skem svetu so sklenili, da 
bodo denar v celoti porabili 
za izgradnjo vodovoda do 
Lesnikovega polja. V tej raz
pravi odbornik EL Smrtnik ni 
uspel, ko je zahteval, da s tem 
denarjem uredijo dvojezične 
napise na poslopju občine in 
šole ter kažipote. Občinski 
svet pa se bo na naslednji seji 
ukvarjal z zanimivo zahtevo: 
EL je namreč vložila predlog, 
da se občina desetooktobr- 
skih proslav ne udeleži.

V Šknfičah o plebiscitnih 
sredstvih še niso razpravljali, 
rečeno pa je bilo, da ima 
občina iz lanskega leta prese
žek treh milijonov šilingov. 
Odbornik EL Herman Jager 
je že opozoril na nujo, da bi s 
tem denarjem lahko popravili 
občinske ceste, ki so v zelo 
slabem stanju, hkrati pa je 
tudi zahteval, da uredijo raz
svetljavo ceste proti dvojezič
nemu otroškemu vrtcu.

Prežihov Voranc
Lovro Kuhar - Prežihov 

Voranc se je rodil leta 1893 v 
Kotljah, umrl pa 1. 1950 v 
Mariboru. Prvo knjigo Pove
sti iz dobe iskanja je izdal leta 
1925, potem pa so sledile 
roman Požganica (1939), 
Samorastniki (1940), Dober
dob (1940), Jamnica (1940). 
Od Kotelj do Belih vod 
(1945), Borba na tujih tleh 
(1946), Naši mejniki (1946) in 
Solzice (1949).

Prežihova dela so bila pre
vedena v razne jezike, roman 
Požganica sta v nemščino pre
vedla Peter Wieser in Anton 
Svetina. Knjiga (Die Brand- 
alm) je naprodaj v knjigarni 
„Naša knjiga", po znižani 
ceni -150 šil.

Prežihova Požgan
gtedaHškapredsta

Slovenska prosvetna zveza 
je marca letos predstavila 
dramatizacijo Prežihovega 
romana Požganica. Tedaj se 
je v kulturnem domu Danica 
v Šentprimožu zbralo precej 
ljudi, ki se zanimajo za odr
sko dejavnost. Z veliko po
zornostjo so prisluhnili reži
serju Petru Militarovu in Vla
dimirju Kocjančiču, ki je dra
matiziral ta monumentalni 
Prežihov zgodovinski roman. 
Tedaj so bili vtisi navzočih 
deljeni. O tem, da je dramati
zacija odlična, ni bilo dvoma 
in tudi o tem ne, da bi delo 
uprizorili na prostem. Pomi
sleki so se pojavili šele potem, 
ko je režiser Peter Militarov 
povedal, da uprizoritev tega 
dela zahteva sodelovanje naj
manj sto ljudi. Tedaj je 
postalo vprašljivo, ali bi to 
zmogli.

Sledilo je še več sestankov, 
sej odbora SPZ, na katerih so 
končno sklenili, da bo SPZ 
skupaj s krajevnimi društvi le 
uresničila ta gledališki pro
jekt, ki bo po obsegu presegal 
vse dosedanje gledališke 
predstave, ki smo jih v 
zadnjih letih videli na pro
stem. Predstava hov Spodnjih

Po/eg /zkt/gen/h /gra/cev kot 
sta na nag/ s//k/ Nt/že/ IV/eser 
(zgoraj) /n Franc/ Po/cer (de
sno), pr/ Požgan/c/ sode/u
jejo tud/ otroci (v sred/n/), k/ 
vestno s/ed/)o navod/7om 
rež/sega.

Vinarah, kjer je SPZ z veli
kim uspehom uprizorila že 
Samorastnike in Veliko pun- 
tarijo.

V zadnjih mesecih so po
tekale organizacijske pri
prave, zdaj pa naše igralke in 
igralci že nekaj tednov pridno 
vadijo. Toda to niso običajne 
vaje, na katerih bi bili hkrati 
na enem mestu prisotni vsi 
igralci in igralke. To zaradi 
obsežnosti postavitvenega 
koncepta Požganice ni 
mogoče, pa tudi zaradi tega 
ne, ker v predstavi sodelu
jejo igralci iz Roža, Gur, Pod
june in celo iz koroškega dela 
v Sloveniji.

Vaje potekajo deljeno in 
izmenoma enkrat v enem, 
drugič v drugem kraju.

Minuli četrtek so imeli vaje 
v kulturnem domu Danica v 
Šentprimožu. Naš urednik je 
vaji prisostvoval in z velikim 
zanimanjem sledil njenemu 
poteku. Čeprav seznanjen z 
vsebino Prežihovega romana 
Požganica, mu vaja, ki je bila 
pač samo fragment celote, ni 
mogla nuditi celovite slike 
o predstavi. Režiser Peter 
Militarov jo sestavlja kot 
mozaik, ki bo dobil svojo
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mkakmatukot 
ava na prostem

končno podobo šele na gene
ralkah, ki bodo potekale na 
kraju prizorišča, na prostem v 
Spodnjih Vinarah.

Vtis, ki ga v tem času lahko 
posredujemo našim bralcem, 
pa je, da se nam obeta velik 
gledališki dogodek. V Šent- 
primožu so vadili masovne 
prizore, v katere je vključenih 
največ sodelujočih, otroci, 
ženske, moški vseh starosti. 
Režiser skupino dobro vpe
ljuje v njeno gibanje, ji po
drobno razlaga naloge in smi
sel njihove prisotnosti v doga
janju, ki je prav tako pomem
ben kot vloge posameznikov. 
Peter Militarov gibanje 
ustavi, ga skupno ponovijo, 
razlaga in razlaga. Vse to 
počne z veliko energije in po
trpežljivosti.

Igralci so tokrat prišli z 
Radiš, Pliberka in Slovenj 
Gradca, največ pa jih je bilo 
seveda iz Šcntprimoža in oko
lice. Med njimi je mnogo mla
dine. Človek takoj opazi, da 
ima mladež na skrbi Justa 
Sadnikar, ki tudi sama igra in 
je režiserju v veliko oporo, ko 
gre za organizacijska vpraša
nja. Takih pomočnikov je 
kajpada več. V vsakem kraju.

od koder prihajajo igralci, 
nekdo skrbi, da vse poteka po 
predvidenem načrtu. Nužej 
Wieser, Franci Polcer, oba 
izkušena igralca, med vajami 
nimata mnogo časa za pogo
vor, le mimogrede izjavita, da 
nad celoto še nimata pregleda 
in še ne vesta, kako bo, ven
dar sta oba prepričana, da 
stvar teče po pravem tiru. 
Wieser je zatrdil, da bodo to, 
kar so prevzeli Radišani, 
izpeljali, tako bo tudi v Šent- 
primožu, Šentjanžu, Pliber
ku, skratka povsod, kjer so se 
odločili za sodelovanje. Vsi 
pravijo, da stvar ni enostav
na, a nikogar ni med njimi, ki 
bi podvomil ali celo pomislil 
na kakšen zaplet pri realiza
ciji projekta. Vsi zaupajo svo
jemu režiserju in se skupaj z 
njim veselijo dneva, ko bo na 
travniku v Spodnjih Vinarah 
stekla generalka in nekaj dni 
za tem premiera Prežihove 
Požganice.

Vsi se namreč zavedajo, da 
so prevzeli veliko odgovor
nost, da je pred njimi še 
mnogo dela, a tudi veselja, 
ker bo vsakdo prispeval 
svoje k novemu podvigu slo
venske odrske dejavnosti in s 
tem kulture na Koroškem.

Režiser P. 
Militarov

je po vaji v Šentprimožu 
zadovoljen povedal, da so 
spet vstavili enega izmed 
kamenčkov mozaika, ki jih 
ustvarjajo na posameznih 
vajah za celotno predstavo 
Kocjančičeve dramatizacije 
Prežihove Požganice. Milita
rov je poleg vestnosti igralk in 
igralcev na vajah posebej 
izpostavil zavzetost Polcerja, 
Wcissa, Sadnikarjeve, Vavti- 
ja, Kuharja in vseh, ki skrbijo 
za to, da igralci iz Roža, Gur, 
Podjune in onkraj meje točno 
in vestno prihajajo na vaje. S 
posebnim zadovoljstvom 
nam je povedal, da ima v evi
denci 93 ljudi, ki redno obi
skujejo vaje, tako daje pred
stava tako po nosilnih vlogah 
kot po statistih kompletno 
zasedena.

Tudi načrt scene je že izde
lan, izrisala gaje odlična sce
nografka Meta Hočevar, sli
karsko pa jo bo obdelat do
mačin Kristijan Sadnikar. 
Glasbo, ki je za vsako odrsko 
delo nepogrešljiv element, je 
prispeval mladi skladatelj 
Gabriel Lipuš.

V prihodnjih dneh bo idili
čen travnik v Spodnjih Vina
rah spet prizorišče burnih 
dogajanj. Že prihodnjo 
soboto bodo na njem začeli z 
vajami, hkrati pa bodo pričeli 
postavljati sceno, od 16. julija 
dalje bodo vsak dan gene
ralne vaje vse do premiere, ki 
bo v petek 20. julija.

KULTURNE NOVICE
CELOVEC - Vrh vsako

letnega Tedna srečanja v 
Celovcu je bilo tudi letos tek
movanje za literarno nagra
do, ki nosi ime po znani 
avstrijski književnici Inge- 
borg Bachmann. Kot je 
znano, na tekmovanju sode
lujejo pisci iz nemškega kul
turnega prostora, nagrade pa 
razpišeta mesto Celovec in 
ORF.

Prvo nagrado Ingeborg 
Bachmann v višini 150.000 
šilingov je žirija prisodila Bir- 
git Vanderbeke iz Zvezne 
republike Nemčije, Nemec iz 
romunskega Cluja (Klausen- 
burg) Franz Hodjak je prejel 
nagrado dežele Koroške v 
višini 75.000 šilingov, med
tem ko je nagrada Ernsta 
Wil!nerja v višini 60.000 pri
padla Romanu Fleischerju z 
Dunaja. Poleg tega so po
delili še tri štipendije, vsako 
po 30.000 šilingov.

BELJAK - Urad za kul
turo in šport mesta Beljak je 
za letošnjo jesen razpisal 1. 
grafični natečaj za umetnike 
iz prostora Alpe-Jadran (1. 
Alpen-Adria-Graphikwett- 
bewerb). Razpisane so štiri 
nagrade v skupnem znesku 
65.000 šilingov, ki jih bodo 
financirali mesto Beljak, 
dežela Koroška, beljaška 
pivovarna in Creditanstalt. 
Na natečaju lahko sodelujejo

umetniki in umetnice, ki 
imajo svoje stalno bivališče v 
regiji Alpe-Jadran (Furla- 
nija-Julijska krajina, Koroš
ka, Solnograška, Zgornja 
Avstrija, Štajerska, Gra
diščanska, Slovenija in 
Hrvaška). Natečajniki prej
mejo podrobnejše informa
cije pri deželnih kulturnih 
uradih, za področje Slovenije 
in Hrvaške se lahko informi
rajo pri Mestni galeriji, 
Mestni trg 2, 61.000 Lju
bljana.

CELOVEC - V času od 8. 
do 15. julija 1990 bodo pod 
geslom „glasbeni letni cikel" 
v celovški stolnici maše s 
posebnim glasbenim dogod
kom. V tem času bodo 
namreč izvajali glasbo Hayd- 
na, Schuberta in drugih umet
nikov, ki so napisali pri
merno sakralno glasbo. V 
tem času bodo tudi orgelski in 
vokalni ter koncerti z instru
mentalno zasedbo.

TRST - Minuli teden so na 
sedežu Slovenske kulturno- 
gospodarske zveze proslavili 
80-!etnico Glasbene matice. 
Predsednik SKGZ prof. 
Klavdij Palčič je ob tej prilož
nosti poudaril velik pomen, 
ki ga ta glasbenovzgojna usta
nova Slovencev v Trstu in 
okolici prispeva k razvoju 
kulture slovenske narod
nostne skupnosti v Italiji.

Bra/ne značke /n knjižna dari/a je poc/e/i/pesnik Tone Pavček

13. podelitev bralnih značk 
v Mladinskem domu v Celovcu

Dvorana Mladinskega do
ma je bila polna. Zasedli so 
jo mladi bralci skupaj s svo
jimi mentorji. Po glasbenem 
pozdravu je predstavnica Slo
venske študijske knjižnice 
Vida Polanšek pozdravila vse 
navzoče, posebno častne 
goste dr. Matjaža Kmecla, 
Toneta Pavčka, Slavka Pre
gla, Jožeta Zupana in 
Andreja Kokota, ki so prišli 
med tekmovalce, da se jim 
predstavijo s svojim literar
nim delom.

Vida Polanšek je dejala, da 
tudi na Koroškem beremo in 
ljubimo slovenske knjige.

Blizu sto mladih bralcev, ki so 
prišli iz Celovca in drugih kra
jev našega dvojezičnega pro
stora, se je udeležilo 
zaključne prireditve tekmo
vanja za bralne značke, da iz 
rok uglednih gostov prejmejo 
zaslužene značke in knjižna 
darila, ki sta jih v ta namen 
prispevali knjigarna „Naša 
knjiga" in Slovenska pro
svetna zveza.

Tekmovalci so najprej pri
sluhnili besednim ustvarjal
cem, nato pa so jim še 
zastavili nekaj vprašanj v 
zvezi z njihovim umetniškim 
ustvarjanjem.
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Datum Kraj PRIREDITVE Prireditelj

Petek v Kurnikovi RAZSTAVA O ANDREJU ŠUŠTERJU
6.7.
18.00

hiši Tržič DRABOSN JAKU - Razstava bo odprta
do 30. avgusta.

Petek vcampingu KULTURNI VEČER - nastopajo: MoPZ Družina VVernig
6.7. ..Rož" ..Kralj Matjaž". Trio Libuče in folklorna skupina
20.30 vKočuhi KPD Globasnica

Sobota na Humu pri KONCERT SLOVENSKEGA KVINTETA TROBIL KD ..P. Markovič
7.7.
20.30

Ravnah pri R.ž.ku in Kat. mladina

Sobota pri Miklavžu KULTURNI VEČER -sodelujejo: SPD ..Bilka"
7.7.
20.00

vBilčovsu MoPZ ..Bilka", MoPZ ..Valentin Polanšek", 
domači instrumentalni ansambel Harmonija in 
plesalka Eva Maurer

Nedelja POHOD N A PECO - zbirališče pri Replnu SPD ..Zarja"
8.7.
7.00

v Lepeni

Nedelja pri Štibarju SREČANJE PRI ŠTIBARJU KPD .Drava", Živino-
8.7. na Komlju 11. sv. maša, 12. srečanje na travniku. Ob slabem rejska zadruga.
11.00 vremenu prireditev odpade Pliberški časopis.

Kat. mladina

Ponedeljek gostilna VVrolich FOLKLORNI VEČER nastopa: tamburaški SPD Jepa-Baško
9.7.
20.30

v Ločah ansambel Loče
jezero

Od 19.-22.7. - Siovensko pianinsko društvo vabi na iztet v Visoke Tatre; cena: okoii 1.000 šil., (prevoz, 
prenočišče, zajtrk), informacije in prijave do 9. 7.1990 pri tajniku Rihardu Brumniku, te).: 0 463/46 801.

Sreda
11.7.
20.00

Dom prosvete
v Tinjah

PEVSK! VEČER - sodeiujeta: Alfred Wal)ner 
in Britta Zechner (nem.)

Sodalitas

Petek
13.7.
20.30

v kulturnem 
domu Danica
všentprimoiu

KULTURNI VEČER
sodelujejo: Mlajši mladinski zbor in
MePZ SPD ..Danica", MoPZ SPD ..Trta"

SPD „Danica"

Sobota
14.7.
20.30

v dvorani 
nad posojilnico
v Škofičah

KULTURNI VEČER
sodeiujejo: folklorna skupina SPD ..Trta" iz
Žitare vasi - Babja hojset. MoPZ Borovlje,
Trio Rož iz Škofič

SPD .Edinost"

SKUPINSKI IZLET Z JEZIKOVNIM TEČAJEM
Pod geslom ..Korošci se učimo jezike sosedov" organizira Club tre popoii tečaj slovenščine v Bohinju (22. 
7. - 4.8.) in tečaj italijanščine v Pescari (26 8. - 8.9.). Prijave sprejemajo telefonsko (0 4227/2363).

Sobota
21.7.

Dom prosvete
v Tinjah

SLOVENSKE POČITNICE vodstvo: mag. Miha 
Vrbinc

Sodalitas

RAZSTAVE !

Cetovec
- Pri Jokinu - Mola - Krpaž - Patchwork, Likovni izraz Kuna Indijancev.
- Dežeina gaierija - Bruno Gironcoli, dela (do 30. 6.). - Gaierija 61 - 
Giorchio Guarini, mešane tehnike. - V Mohorjevi knjigarni - Miha 
Dolinšek, razstave fotografij, do 29. 8.1990.

Dunaj
- Gaierija Carinthia - Cornelius Kolig, dela.

StraBburg
- Grad StraBburg - Uničiti - ohraniti - rešiti, umetnost na Koroškem.

Semistavče
- Gaierija Rožek - razstava - lise Gewo!f - napeti lok.

išče vajenca za zadrugo v Žele
zni Kap)i in vajenca za posloval
nico v Dobrli vasi. Prijave spre
jema Zadruga Železna Kapla, 
tel.: 0 4238/217.

MENJAVA DENARJA (VALUTE) dne 2.7.1990

dobite (šil.) piačate (šil.)
za 1 ameriški doiar $ 11,40 12,00
za 1 angieški funt 2 20,05 21,05
za 100 franc, frankov f 205,00 215,00
za100ita!.tir Lit 0,94 0,99
za 100 dinarjev DiN 90,00 110,00
za 100 švic. frankov sfr 818,00 842,00
za 100 hoiand. guldnov Hft 616,50 634,50
za 100 nemških mark DM 693,50 711,50

Posredujeta: Posojiinica-Bank
Zveza-Bank, Celovec

ZOJTO
dvešestici ................ 12.151.785,- 7dvanajstič ....................  198.088,-
24 petič z dod. štev........ 189.023,- 234 enajstič ......................... 2.962,-
775 petič ............................ 8.780,- 2.613 desetic ......................... 265,-
37.277 štiric .......................... 243,- nobena stava
561.159 trojk .............................20,- t joker ........   2.749.168,-

Nadstrankarski 
časopis
koroških Stovencev

Uredništvo/Redaktion: Tarviser StruMe Ib. 9020 Celovec/Kla- 
genfurt, Avstrija, Telefon 0463/514300-30 do 34. teleks 422086 
ZSO. telefaks 0463/51430071.
Usmerjenost Iista/B!at!!inie: seštevek mnenj izdajatelja in 
urednikov s posebnim poudarkom na narodnopolitičnem interesu.
davni urednik/Chefredakteur: Ivan P Lukan 
Uredniki: Andrej Kokot. Andrej Mohar.

Izdajatelj in za!ožnik/Herausneber und Verleger: Zveza 
slovenskih organizacij na Koroškem. Tarviser StraMc !6.9020('e)o- 
vec/K)agenfurt, telefon 0463/514300, teleks 422086 ZSO. telefaks 
0463/51430071.

StraMe 16, 9020 Celovec/Klagenfurt. Avstrija, telefon 0463/50566. 
teleks 422086 ZSO, telefaks 0463/51430071.

Oglasi/Anzeigen: Tarviser StraMe 16. 9020 Celovec/Klagenfurt. 
Avstrija, telefon 0463/514300-30 do 34 in 40. teleks 422086 ZSO. 
telefaks 0463/51430071.

Zastopstvo za Jugoslavijo: AD1T-DZS. Olonarjeva 8. 61000 
Ljubljana. Slovenija, telefon 061/329761. telefaks 061/3! 1123.

Letna naročnina: /a Avstrijo 370 šil (za penzioniste 280 šil ); za 
Jugoslavijo 400 din. (za penzioniste 310 din ).

+ A B C D E F
1 0

2 0

3 0 0
4 0 0

5 0 0
6 0 0
7 0

8 0

Križanka
VODORAVNO:
1 posamezni deli skele
ta; 2 sozvočje najmanj 
treh tonov v glasbi; 3 
pritok reke Save pri 
Medvodah; 4 vsak 
vodoraven pod v trupu 
ladje; tudi drug naziv za 
streho; 5 visoko juž
noameriško gorstvo, 
Kordiljere; 6 španski 
naziv za gospo; tudi tuje 
žensko ime /iz črk bese
de ADON/; 7 drugo ime 
za pelikana/iz črk bese
de SITEN/; 8 kratka 
poteza s svinčnikom ali 
peresom;
NAVPIČNO:
A soglasnika v besedi 
NIČ; B dvojnik, ki 
nadomešča filmskega 
igralca v tveganih prizo
rih/padec, skok v glo
bino in podobno/; C 
neokretnost, nerod
nost, togost; D naslov 
ene najbolj znanih Ver
dijevih oper; F kratica 
latinske besede „idem" 

sestavil Jože Petelin

„SIovenski
vestnik!"

/va/i Do/enc

Za dolar 
človečnosti
„Na tej strani ni prav nič 

drugega - samo prerija," je 
raziožii Dušan. „Sem tudi 
avtobus ne vozi, cesta pa se 
tam pred etektrarno konča."

Bilo je tepo, jasno popoi- 
dne sredi tedna.

..Obratujejo največ samo 
pozimi, ko druge elektrarne 
nimajo vode," je nadaljeval 
Dušan, „sicer pa so zapo
sleni vse teto."

„Srečni ljudje," sem nimo- 
grede zinil.

„Saj - kdor je tam notri, je 
na toplem. Na deio pa spre
jemajo samo tehnike in inže

nirje. To gre tukaj po razre
dih."

Pripeljali smo se pred 
žično ograjo. Za njo je v lopi 
sedel vratar. Na ograji je 
visela velika tabla: HELP 
NOT VVANTED - DELAVCEV 
NE POTREBUJEMO.

Pred prvim poslopjem je 
na cementnem pomotu pod 
streho pometal mlad moža
kar črnih brkov. Na glavi je 
imel francosko čepico, v 
ustih pa prižgano cigareto. 
Pometal je počasi, vmes pa 
pogledal na naš avto, za tem 
je zgrabil za voziček z odpa

dom in ga začel porivati proti 
ograji. Nedaleč od nas je stal 
visok vagonček. Iz njega je 
štrlela vsa mogoča nesnaga.

Nekaj mi je reklo, naj sto
pim do vratarja in ga vpra
šam, ali v elektrarni res niko
gar ne sprejmejo na delo. 
Skočil sem iz avta in se napo
til proti njegovi lopi. Vratarje 
na moje vprašanje odkimat z 
glavo, rekel pa ni nič. Med
tem se nama je približal 
pometač s svojim vozičkom. 
Prisluhni) je mojim besedam. 
Spustil je ročaj vozička in pri
šel k meni.

„Delo iščete?" me je vpra
šal.

..Da,"
„Je to vaša družina v 

avtu?"
„Moja žena, otroci in naš 

prijateij."
„Vem, od kod je, le da on 

mene ne pozna. Nekdo mi ga 
je pokazat v mestu, iz Jugo
slavije je ... Ste vi tudi prise
ljenec?"

..Seveda, in tudi iz Jugo

slavije. Slovence sem."
„You must be kidding!"- 

je vzkliknil in si snel čepico z 
glave. „Jaz sem pa iz Prek
murja."

Stisnil mi je roko.
„Kdaj ste prišti v ta kraj?"
„Pred ietom dni."
„ln nimate dela?"
..Trenutno ne. Delal sem 

nekaj mesecev v bolnišnici."
„V kateri? V mestni?"
„Ne, v tisti zunaj mesta."
„You must be kidding!" je 

spet poudaril in si poveznil 
čepico nazaj na glavo. „V 
norišnici! ... Kako dotgo pa 
ste tam zdržati?"

„Tri, štiri mesece. - 
Poznate tisto trdnjavo?"

„Kaj je ne bi poznal. Pol 
leta so me imeti tam priveza
nega za posteljo. Strašno 
sem bil bolan. Pred tremi leti 
je bilo."

Pogovarjala sva se kot 
stara znanca. Zvedel sem, da 
ima stalno službo čistiica v 
etektrarni, postrani pa štu
dira elektroniko s korespon

denčnim tečajem. Poročen 
je in ima enega otroka - tudi 
deklico.

..Kakšne šole pa imate?" 
me je končno vprašal.

Povedal sem mu nekaj o 
sebi in svoji pretekiosti.

„You must be kidding!" se 
je ponovno razkorači! s svojo 
priljubljeno krilatico. „To!e 
vam povem: stopite noter k 
direktorju. Vratarje moj prija
telj in vas bo spustil skozi 
vrata... Direktor je dušica 
človeka! inteligenten Angiež, 
kulturen, nič komercialne 
napihnjenosti - saj me razu
mete. Se vsakega šolanega 
človeka je sprejel v službo, 
tudi če ni bii iz njegove stro
ke. Menda se mu smilijo imi
granti ali pa je sam imel 
težavno pot, ko je prišel v 
Kanado. Kdo bi vedel!... Kar 
stopite k njemu in poskusite. 
Pokažem vam, kje je njegova 
pisarna."

'Šališ set
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Odbojkarice s/ovenske g/mnaz/je/ (žada; z /eve) Sabina Buc/nva/d, Luci/a Hafner, 
Magda/ena Kn/nik, Kaf/a Ma/ie, Magda Krop/Vnik, Kr/s/a 7*rap, jspredaj z ies/ej Margii 
Liscbnig, Marg/f Gufo^nik, Tanja Kordescb, Dan/jeia Pečnik, Nataša l/Varasc/i.

TK BMčovs že prvak 5. razreda
Igralci teniškega kiuba iz 

Bilčovsa (na sliki s funkcio
narji in podporniki) so šele 
letos začeli, pa so že prvaki V 
nedeljo so namreč odigrali že 
svojo četrto prvenstveno 
tekmo in tudi v dvoboju z 
ekipo Hirsch Celovec ostali 
neporaženi. Tako jim pre
ostaja le še tekma s Forelle 
Celovec, ekipo, ki doslej še ni 
zmagala.

Doslej so Bilčovščani pre
magali Bistrico (7:2), AH-

round (8:1), Žihpolje (5:4) in 
to nedeljo Hirsch z 8:1. V tej 
zadnji tekmi so zmagali Wolf- 
gang Berger, Joži Partl, Kri
stijan Eberhard, Gunther 
Schaunig, Hanzi Sablatnigter 
dvojice Sablatnik/Ess, Partl/ 
Schaunig in Eberhard/Kon- 
rad Paulitsch. Edini dvoboj je 
izgubil mladinski igralec 
Peter Ess, ki pa je igral zelo 
borbeno. Bilčovščanom česti
tamo in jim želimo podobnih 
uspehov tudi v 4. razredu.

Jugostavqa izpadia
Jugoslovanski reprezen

tanci bi skoraj uspelo, toda v 
streljanju enajstmetrovk je 
moštvo trenerja Osima ven
dar izpadlo iz nadaljevanja 
tekmovanja na svetovnem 
prvenstvu v nogometu. Ar
gentinci so ohranili živce in 
po 120 minutah in desetih 
enajstmetrovkah zmagali s 
3:2. Kljub temu pa je jugoslo
vanski reprezentanci treba 
izreči vse priznanje, saj je 
skoraj eno uro zdržala pritisk 
Argentincev celo z igralcem 
manj (sodnik je izključil 
Šabanadžoviča) in si priigrala 
vrsto priložnosti. Toda tega 
dne ji sreča ni bila naklonje
na, še prav posebej ne pri 
streljanju enajstmetrovk. Ta

ko so se za polfinale kvalifici
rali Argentinci, Jugoslovani 
pa odšli domov...

Tudi Italijani so zmagali po 
sreči: nova zvezda med napa
dalci Toto Schillaci je zadel 
tudi proti Irski in s tem pope
ljal domačine v polfinale. 
Uspešni pa so bili tudi igralci 
ZRN, ki so šele v zadnjem 
delu tekme podlegli Angle
žem (končni izid 2:3), s svo
jimi nastopi pa močno dvig
nili ugled afriškega nogome
ta.

Polfinalna para sta ZRN - 
Anglija in Italija-Argentina, 
zmagovalca se bosta v finalu 
pomerila v nedeljo, pora
ženca pa za 3. mesto že v 
soboto.

.

"f ''-* -

Z/afko 1/u/ov/c v boju za žogo z Argentincem Oscagem Ruggeujem.

^ Spodbudni uspehi dijakov
^ nomrz?// o odlično in z nanoror.Že med /efom smo poroča// o a/u/tmo.sn šporm/kov 

Zvezne gimnazije za -S/ovenee, ki .so tekmova/i v raznik 
.športnik panogak in do.seg/i ce/o vrsto /epik ttspekov. O k 
zak/jttčkM .šo/.skego /eta pa jim posvečamo poseben č/a- 
nek, v katerem ki že/e/i predstaviti predvsem tiste dejavno
sti, ki so ki/e med /etom morda neko/iko prikrajšane.

Diego Maradona pada po prekršku Šabanadževiča.

Naj začnemo pri nogome
taših: dijaki višjih razredov so 
- kot smo že poročali - letos 
na deželnem prvenstvu šol 
osvojili tretje meto. Pravtako 
tretji pa so bili tudi dijaki 
nižjih razredov, ki so tekmo
vali po prvenstvenem sistemu 
in iz 10 tekem zbrali kar 11 
točk (podlegli so le trikrat, 
trikrat igrali neodločeno, šti
rikrat pa zmagali). Treba pa 
je pripomniti, da so jeseni 
sicer nekoliko slabše začeli, 
vigredi pa niso izgubili niti 
ene tekme. Iz ekipe teh mlaj
ših nogometašev sta še prav 
posebej izstopala Kristijan 
Lesjak in Mirko Nachbar, ki 
sta dosegla 12 oziroma 6 
zadetkov.

Po kvaliteti največje uspe
he pa so letos zabeležili 
košarkarji. Ekipi nižjih kot 
tudi višjih razredov sta igrali 
brez poraza in zanesljivo

osvojili naslov koroških šol
skih prvakov. Prav v teh 
rezultatih se odraža tudi požr
tvovalno delo odgovornega 
profesorja, ki se po štirih letih 
že bogato obrestuje: ne le, da 
sta obe ekipi postali prvaka, 
štirje člani starejše ekipe šte
jejo tudi med stebre klub
skega moštva Regenerin 
Celovec. Smolo so imeli le na 
avstrijskem prvenstvu v Hart- 
bergu, kjer jim je žreb že v 
predskupini določil najmoč
nejše nasprotnike, tako se 
niso mogli kvalificirati v 
finalni krog.

Kljub temu pa se v tej zvezi 
ponuja vprašanje, ali ne bi 
bilo mogoče, da bi ali kot 
gimnazijska ekipa sama sode
lovala tudi v klubskem prven
stvu ali pa da bi kateri od slo
venskih klubov ustanovil svo
jo košarkarsko sekcijo in tako 
organizirano lahko vključil

odlično in z naporom priprav
ljeno ekipo. Tako možnost pa 
bi zagotovo imela tudi sloven
ska dijaška domova.

V košarkarskem prvenstvu 
šol so letos prvič sodelovala 
tudi dekleta višjih stopenj, ki 
so dokazala, da so nadarjena, 
da pa jim še manjka izkušenj.

Odbojkarice slovenske 
gimnazije, ki so lani osvojile 
naslov koroških šolskih prva
kinj, letos sicer tega uspeha 
niso mogle ponoviti, toda 
tudi deseto mesto je lep 
uspeh. To pa še posebej, ker 
so nastopale v povsem novi 
postavi, ob tem pa že letos 
dokazale, da smemo prihod
nje leto od njih več pričakova
ti.

Tudi namizni tenis je letos 
nekoliko nazadoval: še naj
boljši rezultat so dosegle 
deklice nižjih razredov 
(Uschnig, Warasch, Sodja), 
ki so osvojile drugo mesto.

Nasploh pa vsem športni
kom slovenske gimnazije 
veljajo naše čestitke in želje, 
da se bodo tudi prihodnje leto 
z uspehom borili za odlične 
rezultate.

Slovenski atietski kinh vabi vse navijače na izjemno 
nogometno tekmo. Danes ho na igrišču v Dobrii vasi nje
gov nasprotnik avstrijski prvoiigaš Rapid Wien (začetek 
tekme ob !8. uri). Ne samo, da si boste iahko ogiedati 
zanimivo tekmo, iahko boste tudi videii, kako dobri so 
novi igraici siovenske ekipe, ki bodo nastopiti proti Rapi- 
du.
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Zanimiva pobuda na letošnjih Šentviških dnevih zgodovinarjev
Bodo knežni kamen vrniti ob Krnski grad?

Med 21. in 23. junijem so se 
vrstila predavanja in razprave 
predvsem o zgodovinskem 
razvoju vzhodnoalpskega 
prostora, ki je imel po koncu 
preseljevanja narodov svoje 
glavno središče na današnjem 
Koroškem. Sodelovali so naj
vidnejši raziskovalci tega časa 
in prostora iz Avstrije, Jugo
slavije in Nemčije.

Vsekakor je pomembno, 
da je simpozij, ki je obravna
val delež slovanske preteklo
sti v zgodovini tega geograf
skega področja, potekal prav 
na Koroškem. Obravnavo pri 
nas mnogokrat zamolčane in 
glede na njen dejanski pomen 
vsaj omalovaževane kompo
nente naše preteklosti je 
omogočila predvsem odpr
tost celovške univerze.

V Šentvidu so s predavanji 
sodelovali tudi trije zgodovi
narji iz Slovenije: glavni
izvedenec za vprašanja sred
njeveške zgodovine Sloven
cev Bogo Grafenauer, pravni 
zgodovinar Sergij Vilfan in 
cerkveni zgodovinar mlajše 
generacije Rajko Bratož. Slo
vensko zgodovinopisje (tako

IŠČETE DELO?

Ml GA IMAMO!

RUTAR
DOBRLAVAS BELJAK

CENTER

„Pomembno je vedet:, od kodpr/bajamo", /e de/:d Guntbcr 
/Vod/, prore/rtor ce/ov.sVe rodverze /n bkrab pred.s/oju/k nje
nega zgodovtnskega /nšt/tuta, ko /e odpira/ /erošnje iemv/ške 
pogovore zgodov/nar/ev. Prireditev /e Vi/a posvečena Karanta
niji in a /p .sk o - ja d ra u.sk e m u proštom v zgodnje;:; srednjem 
veku, v.seb/nsko in organizaci/s/ro pa sta /o pr;pravi/a zgodo
vinski institut ce/ovske univerze in mestna o V čin a Šentvid o V 
G/ini.

staro kot novejše) je v Šent
vidu doživelo mnogo zasluže
nega priznanja, saj je ne
sporno dejstvo, da morajo 
vsi neslovenski raziskovalci v 
marsičem izhajati iz dognanj, 
ki jih je dosegla zgodovinska 
stroka na Slovenskem.

Na področju raziskovanja 
zgodovine Karantanije se je 
nekdanja konfrontativnost 
med slovenskimi in nemškimi 
zgodovinarji spremenila v 
sodelovanje. Danes izrazitih 
razhajanj med „slovensko" in 
..avstrijsko" šolo ni, le po
udarki so mestoma različni.

Vsi zgodovinarji pa so so
očeni z dejstvom, da je pisa
nih virov za zgodovino tega 
prostora in časa sorazmerno

malo. Predvsem ta ugotovi
tev velja za obdobje do sre
dine osmega stoletja. Vendar 
pa je glavni vir, spis o pokris
tjanjevanju Bavarcev in 
Karantancev, glede na vse
bino in izbor podatkov zelo 
pristranski, saj je nastal v 9. 
stoletju v Salzburgu s ten
denco, da zavaruje salz
burške pravice pred slovan
skim misijonom sv. Metoda v 
Panoniji. Šentviški posvet je 
pokazal, da v nekaterih 
detajlnih vprašanjih pokris
tjanjevanja Karantancev še ni 
bila izrečena zadnja beseda.

Ker ne moremo pričako
vati, da se bo stanje na pod
ročju pisanih virov za zgod- 
nje-srednjeveško Karanta

nijo bistveno spremenilo, pri
dobiva na pomenu arheo
loško raziskovanje tedanjega 
obdobja. Poseben pomen bi 
zato imela izkopavanja v sre
dišču nekdanje Karantanije, 
na Koroškem. Predlagali so 
izkopavanja tudi pri Krnskem 
gradu, pri Gospe sveti in dru
gje-

Posebno pobudo je sprožil 
salzburški zgodovinar Heinz 
Dopsch. Obžaloval je, da na 
Koroškem sicer cenijo voj
vodski prestol, med simboli 
za Karantanijo pa ne izpo
stavljajo knežjega kamna. 
Predlagal je, da bi na zgo
dovinsko mesto ustoliče
vanja koroških vojvod pri 
Krnskem gradu postavili 
kopijo knježjega kamna.

Raziskovanje zgodovine 
Karantanije se bo na
daljevalo. Upati je, da bo tudi 
v koroških šolah in v javnosti 
dobilo tisto mesto, ki mu gre.

Dr. T. Domej

Revščina v družbi izobitja
,,.Soe/a/:;/ de/avc: /majo tud; v na.fi 'družb/ ;zob;7/a' dovoj/ 

pos/a, vendar pa ,soc/a/uo de/o v javno.s;/ ne zbuja dovo// zani
manja", /e na dskovn/ kon/erenc; de/a/a za.sfopu/ea organ/za- 
c//e Pomoč av.str/j.skd; žen.sk v kata^tro/a/:" (Ka;a.s;rop/:en- 
bdje o^terre/cb/jcber Prauen - KGf) Gertrude Koj/er.

KOF nudi pomoč vsem 
avstrijskim družinam, ki 
trpijo zaradi kakršnekoli sti
ske. Medtem ko je bila zami
sel pred 25 leti - takrat je bila 
KOF ustanovljena -, da po
maga družinam, ki so utrpele 
škodo zaradi (naravnih) kata
strof, pa so zdaj vedno bolj v 
ospredju tisti deli prebival
stva, ki so iz kateregakoli raz
loga zdrsnili skozi socialno 
mrežo. V glavnem so to brez
poselni, žene z otroci (tudi po 
ločitvah), telesno prizadeti 
ipd.

V letih 1965- 1990 je KOF 
9.700 koroškim družinam 
izplačala 25 milijonov šilin
gov za takojšno pomoč (v 
celotni Avstriji pa je 50.233

družinam pomagala z več kot 
200 milijoni šilingov).

Tudi danes najdemo na 
Koroškem družine, ki morajo 
živeti od otroških doklad", 
tako je pripovedovala zastop
nica KOF iz svojih izkušenj 
pri vsakodnevnem delu. Pri
zadeti se dostikrat niti ne 
upajo po pomoč na socialni 
urad - ker se sramujejo in se 
pač bojijo naše birokracije - , 
pa čeprav jim celo primanj
kuje hrane. KOF vsem tem 
prizadetim nudi nebirokrat
sko pomoč: ali z denarnimi 
sredstvi, ki pomagajo premo
stiti najhujšo stisko, ali pa z 
paketi, ki vsebujejo razna 
živila.

„Večina ljudi si ne more

predstavljati, da tudi pri nas 
ljudje trpijo zaradi revščine in 
da so med njimi nekateri, ki 
se veselijo vsakega šilinga", 
zatrjuje gospa Kofler.

V svojem nagovoru je kriti
zirala tudi politike, ki se sicer 
izogibajo revščini, ob voli
tvah pa se vendar spomnijo, 
da štejejo tudi glasovi revnih, 
vendar pa to kaj hitro spet 
pozabijo. Pozitivno je ocenila 
dejstvo, da zdaj v javnosti vsaj 
že teče razprava o najnižji 
plači 10.()()() šilingov.

Zastopnice KOF so še opo
zorile na probleme, ki jih 
imajo razni telesno prizadeti. 
Te bi bilo treba bolj upošte
vati pri načrtovanju stano
vanjskih hiš, cest ipd. Neza
dovoljiva pa je še tudi situa
cija rejnikov (Pflegeeltern), 
ki za oskrbo rejencev ne 
dobijo ustreznega plačila in 
za to delo niso samostojno 
zavarovani. St. V.

TRiBUNA BRALCEV
Smešno

...občutim, če Lojze Peterle v 
Ljubljani odstrani Titovo sliko 
preden začne s svojim govorom. 
S to gesto ne more odstraniti 
dejstva, da je Tito obstajal, da je 
svoj narod vodil v boju proti oku
patorju in da je predvsem 19481. 
Rusom pokazal, kje so njihove 
meje. Da se je v tem času marsi
kaj zgodilo, kar ni bilo v redu, ne 
zanikam. Kje in kdaj se v takih 
časih ne zgodijo krivice!

Smešno pa tudi občutim, če 
Zablačana moti kljukasti križ na 
oprsju odlikovanj Groblacherje- 
vega očeta. Tudi to je dejstvo: 
naši so se borili na strani Hitlerja 
in zelo so mi nesimpatični tisti, ki 
to zdaj tajijo. Horizont tistih, ki od 
nas zahtevajo, da s svojih ali pa s 
slik sorodnikov odstranimo 
emblem tistega zgodovinskega 
obdobja, ki ga tudi Zablačan ne 
more zanikati, je zelo ozek.

Moje mnenje: vsak naj stoji k 
temu, kar je doživel, kar je storil, 
pa če je bilo prav ali ne. Radirati 
na oprsju svojega očeta - to je 
zame sramota.

Pa da ne bo zmote: ne volim 
Haiderja. Darinka
Aistleitner-Ozimičeva, Dunaj
Pojasnito

V zadnji številki Slovenskega 
vestnika sem prebral trditev, da 
Janko Zvvitter ni bil obveščen in 
vabljen na ustanovno sejo Koor
dinacijskega odbora koroških 
Slovencev.

Ta trditev ne drži, kajti za 
Skupnost južnokoroških kmetov 
so dobili vabilo Janko Zvvitter, 
Štefan Domej in Folti Kargl. Folti 
Kargl je mesto odstopil in pred
lagal, da ga zastopa dipl. inž. 
Hanzi Miki. Janko Zvvitter se 
zaradi poklicne zadržanosti 
ustanovne seje ni mogel ude
ležiti. Tako sva Skupnost južno
koroških kmetov na ustanovni 
seji KOKS-a zastopala Hanzi 
Miki in jaz.

Sicer pa SJK pozdravlja, da bo 
odslej naprej enakopravno 
zastopana v KOKS-u, saj smo 
vendar na deželni ravni edina 
organizacija koroških Sloven
cev, ki ima dva neposredno 
izvoljena zastopnika. Da pa - 
vsaj zaenkrat - med obema 
osrednjima organizacijama še ni 
prišlo do soglasnega gledanja o 
sestavu in delovanju KOKS-a, ni 
naša krivda.

V okviru delovanja KOKS-a se 
bomo zavzemali za izboljšanje 
narodnostnega in gospodar
skega položaja na južnem 
Koroškem, hkrati bomo tudi 
pozitivno vplivali na vse odlo
čitve, ki so v korist naši narodni 
skupnosti.

dipl. inž. Štefan Domej,
zbornični svetnik

„S!ovenski vestnik", informacija iz prve roke
Spoštovane bra/ke, spoštovan/ Pra/cZ/

S/ovensk/ vestn/k /e najpogoste/š/ časop/s korošk/b 
S/ovencev - sodoben, pester, odprt, dvojez/čen/
# Posreduje /nformaetje „tz prve roke", tako da ste z 
nj/m obš/rno /n podrobno /nform/ran/ o dogajanju vs/o- 
vensk/ narodnostn/ skupnost/ na Koroškem ter tud/ o 
s/ceršnj/b dogodk/b.
# L/st je tud/ odprt v prostor A/pe-Jadran, saj 
/z tega prostora posreduje največ nov/c med korošk/m/ 
časop/s/.
# S/o vensk/ vestn/k pa je tud/ g/as//o korošk/b S/oven
cev, k/ s svojo š/r/no uč/nkov/te/epodp/ra pnžadevanja 
za enakopravnost korošk/b S/ovencev /n za dosego 
nj/bov/b prav/c.
# Zarad/ tedensko dvakratnega /zbajanja pa je tud/ 
najaktua/nejš/ časop/s korošk/b S/ovencev/

Tud/ M/ se pr/druž/te ve//k/ druž/n/ naš/b bra/cev, zato 
//st naroč/te/

Letna naročn/na znaša STO š///ngov, za upokojence 
300, za študente /n d;jake pa samo 250 š/L 

Še danes /zpo/n/te naroč//n/co (desno) /n jo poš/j<te 
na nas/o v: S/o vensk/ vestn/k, Tarv/serStraOe /6, 9020 
Ce/ovec. Prv/ mesec boste //st prejema// brezp/ačno.

Naročam ..Slovenski vestnik"
lehhesteHedcn„Slovenski 

V nl/kj AID AJn. vestnik" bis auf Widerruf.
Ime in priimek 
Vor- und Zunamc

rojen(a)/gcborcn

naslov/Adressc

pošta/Post amt

Obvezujem se, da bom naročnino redno plačeval(a).
!ch verpflichtc mich, das Ahonncment rcgelmaUig zu bezahlcn.

(kraj in datum/Ort und Datum) (podpis/Unterschrift)

Werden auch Sie 
Abonnent!

Dcr „Slovcnski vestnik" ist 
nicht nur dic erste Zcitung 
einer Volksgruppc in Oster- 
reich dic zweimal wochentlich 
erschcint, sondern auch dic 
einzige Volksgruppcnzeitung, 
dic durch ihren stiindigen 
deutschsprachigcn Tcil neuc 
Wcgc in der Informationspoli- 
tik bcschrcitct und damit cincn 
Beitrag zu besseren Bczichun- 
gen zwischcn den Volksgup- 
pen bcitragcn will. Wir sind 
kritisch, informativ, aktucll 
und offen - abonnicren Sie 
uns!

Fin Jahrcsabo kostet 37M S. 
Pur Pcnsionistcn nur 3(M,-, 
fur Studenten 250,-
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SR
4.7.

PE
6.7.

9.30 Francoščina; 10.30 
Medved in punčka; 13.30 Eva 
je živeiavAfriki; 15.30 Otroški 
spored; 18.00 Tom in Jerry;
18.30 Knight Rider; 19.30 Čas v 
sliki; 20.15 Drombuschevi; 
21.55 Antonie in Colette; 22.25 
Ugrabljeni poljubi; 0.00 For
mula smrti; 1.25 Zapadno od 
Santa Feja.

13.55 Šport; 18.30 VVurlitzer; 
19.00 Koroška danes; 19.30 
Čas v sliki; 19.53 Šport-nogo- 
met SP; 21.45 Aktualno; 12.55 
Dva vroča tipa na Highwayu; 
23.35 Juor fixe; 0.35 Jazz-pole- 
tje;2.15Poročila.

9.00 Spored za otroke: Rado
vedni slonček, Skopske pod
obe iz sanj; 15.55 Poletna noč, 
pon.; 18.00 Dnevnik; 18.40 
Spored za otroke: Moja družina 
in ostale živali; 19.30 Dnevnik; 
19.55 Italia 90; 22.25 Poletna 
noč: Mati in sin, Porotniki v 
senci, Leteči cirkus M. Pyt- 
hona; 1.25 Videostrani.

CE
5.7.

10.30 Antonie in Colette;11.00 
Ugrabljeni poljubi; 15.30 
Otroški spored; 17.05 Počit
niški shov; 18.00 Tom in Jerry;
18.30 Knight Rider; 19.30 Čas v 
sliki; 20.15 Tele-as; 21.20 Jolly 
Joker; 22.15 Pustolovščine 
dobrega vojaka Švejka; 23.15 
Aktualno; 23.20 Kdor seje 
nasilje; 1.10 Poročila.

14.55 Šport, tenis; 18.30 VVur
litzer; 19.00 Koroška danes; 
19.30 Čas v sliki; 19.53 Vreme; 
20.00 Šport; 20.15 Notranjepo
litični report; 21.20 Kulturni 
report; 22.00 Časvsliki; 22.25 
Klub 2; Poročila.

9.00 Spored za otroke: Grizli 
Adams, Zakon v Los Angelesu; 
15.55 Poletna noč, pon.; 18.10 
Te presenetljive živali; 18.40 
Spored za otroke: Čudežna 
leta; 20.05 Vnovič v brides- 
headu; 21.00 Slovenski madri
galisti; 22.15 Poletna noč: Mati 
in sin, Porotniki v senci; Leteči 
cirkus M. Pythona.

9.30 Ruščina; 10.30 Klic 
divjine; 13.30 Poletje na Floridi;
15.30 iz Gradiščanske; 17.05 
Za najmlajše; 18.00 Tom in 
Jerri; 18.30 Knight Rider; 19.22 
Novovznanosti;19.30časv 
sliki; 20.15 Eurocopos: Pravič
nost za Elizo; 21.20 L. A. Law; 
22.10 Pogledi s strani; 22.20 Za 
ljubitelje filma; 22.50 Flondo.

13.55 Šport, tenis; 19.00 
Koroška danes; 19.30 Čas v 
sliki; 19.53 Vreme; 20.00 Šport; 
20.15 Gorske gorile - človeške 
opice sredi ljudi; 21.20 Posne
tek od blizu; 22.00 Čas v sliki; 
22.25 Šport; 22.50 Dekalog, 
deset; 23.55 M.P. Flyingov cir
kus; 0.25 Življenje je slučaj; 
1.35 Poročila.

9.00 Spored za otroke: Kljuk- 
čeve dogodivščine, Boj za 
obstanek, Vnovič v Brides- 
headu; 18.10 Safari v mestu; 
18.40 Pet prijateljev; 20.20 
Rumena reka; 21.15 Zakon v 
Los Angelesu; 22.00 Dnevnik; 
23.15 Poletna noč: Mati in sin, 
Porotniki v senci; Leteči cirkus 
M. Pythona.

SO
7.7.

9.30 Astronomija za otipati; 
10.15 Ujetnik Zende; 14.35 
Izginula žena; 16.00 Otroški 
VVurlitzer; 18.00 Pan optikum;
18.30 Šport; 19.00 Milijonsko 
kolo; 19.30 Čas v sliki; 20.15 
Film na izbiro - Bitka za Rim, 
Cleopatra, Spartak; Aktualno; 
23.20 Smrt v soboto; 0.45 
Poročila.

14.00 Iz parlamenta; 15.00 
Šport, tenis; 18.00 Tom in 
Jerry; 18.30 Avstrija v sliki; 
19.30 Časvsliki: 19.53 Šport, 
nogomet SP; 22.00 Gala kon
cert; 23.30 Zabava; 0.30 Poro
čila; 0.35 Exlibris.

9.00 Spored za otroke: Rado
vedni taček, Zlata ptica, Miško 
poleno, Moja družina, Zgodbe 
iz školjke;11.05 Saša Miklavc; 
18.40 Spored za otroke: Cvet
lične zgodbe; 19.30 Dnevnik; 
20.35 Otroka hočem obdržati; 
22.30 Poletna noč: Mati in sin, 
Porotniki v senci, Leteči cirkus 
M. Pythona.

ME
8.7.

8.30 Šport; 9.05 Bobri, po
tapljači in štorklje; 10.30 
Obzornik; 14.05 Njenih dva
najst mož; 15.35 Otroški spo
red; 17.00X-!arge; 19.15 Loto- 
žrebanje; 19.30 Čas v sliki; 
19.48 Primer M ljudskega 
odvetnika; 20.15 Samo eno 
noč; 22.00 Madžarska ohcet; 
23.55 Noči v španskih vrtovih.

9.30 Cezanne - mož in gora;
10.30 Ljubite klasiko? 1.55 
Računalniške animacije; 
Dober dan, Koroška; 13.30 
Športno popoldne; 18.00 Tom 
in Jerry; 18.30 Avstrija v sliki; 
19.00 Avstrija danes; 19.30 
Čas v sliki; 22.05 Serie Rose;
22.30 K hudiču z denarjem; 
0.05 Šport.

9.35 Otroška matineja: Živžav, 
Pet prijateljev, Zgodbe iz starih 
mest; 16.10 Formula 1; 17.00 
Dnevnik; 17.10 Preplah v Fire 
Creeku, Trenutki odločitve; 
18.50 Risanka; 19.00 Pot do 
finala; 19.30 Dnevnik; 19.55 Ita
lia 90, prenos; 22.05 Zdravo; 
23.25 Dnevnik; 23.45 Video
strani.

PO
9.7.

10.00 Podjetje Arche noah;
10.30 Njenih dvanajst mož;
15.30 Otroški spored: 17.05 Za 
najmlajše; 18.30 Knight Rider; 
19.22 Novo v znanosti; 19.30 
Časvsliki; 20.00 Šport; 20.15 
Šport v ponedeljek; 21.15 Hun- 
ter; 22.00 Pogledi s strani; 
22.10 Miza in postelja; 23.45 
Mike Flammer.

Težišče Evropa: izdelovalci 
vina; 17.30 LindenstraBe; 18.00 
Tri dame z žara, v 91 na
daljevanjih; 18.30 Wurlitzer; 
19.00 Koroška danes: 19.30 
Časvsliki; 20.15 Hotel Para- 
dies; 21.15 šiling, gospodarski 
magacin; 22.00 Čas v sliki; 
23.10 Zgodba o vojaku; 0.20 
Aktualno.

9.00 Spored za otroke: 
Zgodbe, otroštvo v Agramu, Da 
ne bi bolelo; 14.35 Zdravo;
15.55 Poletna noč, pon.; 18.00
Dnevnik; 18.40 Spored za 
otroke: Radovedni Taček,
Cvetlične zgodbe; 19.30 Dnev
nik; 20.05 Koncert, drama; 
21.35 Minila je uže strašna nuč;
21.55 Dnevnik.

TO
10.7.

10.00 Družina človek; 10.30 
Samo eno noč; 13.40 Z vetrom 
okoli sveta; 15.30 Otroški spo
red; 17.05 Za najmlaiše;18.30 
Knight Rider; 19.30 Čas v sliki;
20.00 Šport; 20.15 Univerzum: 
Čudoviti planet; 21.07 Dedič 
milijonov; 22.15 Extremities; 
23.40 Aktualno; 23.45 Beast- 
master - osvoboditelj.

16.45 Veliki Nil. v 3 na
daljevanjih; 17.30 Orientacija; 
18.00 Tri damez žara; 18.30 
VVurlitzer; 19.00 Koroška 
danes; 19.30 Čas v sliki; 19.53 
Vreme; 20.00 Kulturni žurnal; 
20.15Tistareč; 21.00Zunanje
politični report; 22.00 čas v 
sliki; 22.25 Klub 2; Poročila.

9.00 Spored za otroke: Zgodbe 
iz školjke; 15.55 Poletna noč, 
pon.; Mati ni sin, Porotniki v 
senci, Zločin stoletja; 18.00 
Dnevnik; 18.10 Spored za 
otroke: Pogledi; 19.30 Dnevnik; 
20.05 Oče bom; 20.55 Operne 
zgodbe; 22.15 Poletna noč: 
Mati in sin. Porotniki v senci, 
Zločin stoletja.

RADtO KOROŠKA
18.10-19.00

Sreda, 4.7.
Glasbena sreda 
Večerna:
Koncert Slov. 
prosvetne zveze,
H. del

četrtek, 5.7.
Rož-Podjuna-Zilja

Petek, 6.7.
Kulturno poletje na 
Koroškem - pregled

od srca do srca

Nedelja, 8.7. 
6.30-7.00:
Dobro jutro 
na Koroškem 
Duhovna misel 
(žpk. Ciril Demšar)
18.10-18.30:
Dogodki in odmevi

Ponedeljek, 9. 7.
Hura, počitnice!!

Sobota, 7.7. Torek, 10. 7.
Od pesmi do pesmi - Partnerski magazin

Dober Jan, bforošba
Spored za 8. 7.1990, ob 13.00 uri
predvidoma z naslednjimi prispevki:

* Konec šolskega leta
* Slovenski študenti na Dunaju
* Vseslovensko srečanje v Novem mestu
* Poletna veselica v otroškem vrtcu SŠD
* Globašani so dobili novo teniško igrišče

Kulturno poletje na Koroškem — pregled
Petek, 6. 7.1990 - 2 de): V juliju in avgustu je kulturna 

ponudba na Koroškem tako bogata kot med letom samo v 
kulturnih središčih v velemestih. Program bo zadovoljil 
predvsem tiste, ki uživajo ob glasbeni kulturi. V Osojah in 
Beljaku se vrstijo koncertni večeri Koroškega poletja (Ca- 
rinthischer Sommer), ki bodo letos v veselje vsem, ki ljubijo 
glasbo Mozarta in Beethovna. Raznoiik in zanimiv je tudi 
spored Mednarodnih glasbenih tednov v Millstattu, 
posebno popularna in za množice privlačna pa je letos tudi 
ponudba v obnovljenih grajskih razvalinah nad Bekštaj- 
nom. Lepo se je razvil tudi glasbeni forum v Vetrinju, kjer 
bodo lahko uživali ljubitelji komorne glasbe in pa privrženci 
jazza.

Zabava z vojakom Švejkom
Četrtek, 5. 7.1990, TV Al, 22.15 - Komur v teh 

vročih ali nevihtnih poietnih nočeh ni do giedanja 
zahtevnih tv sporedov a)i ima dovoj nogometa, se 
bo zagotovo od srca nasmejal ob Pustotovščinah 
dobrega vojaka Švejka. Giedamo ga lahko v okviru 
videoteke avstrijske televizije. V vlogi Švejka 
nastopa znani igralec Fritz Muliar. Nadaljevanko je 
po predlogi romana Jaroslava Haska napisal Eck- 
hart Hackfeld.

Za s!adokusce operet in piesa
Nedelja, 8. 7. TV Al, 

22.00 - Če vam ne bo 
prevroče, se boste lahko 
ogreli ob glasbenih rit
mih in pesmih operete 
Hermana Hermeckerja 
Madžarska ohcet. V njej 
je precej staroogrske 
mentalitete, ki prav zdaj 
spet postaja aktuaina, 
ko spominja na stare 
..zlate" čase. V glavnih 
vlogah nastopajo znane 
pevke in pevci, paša za 
oči pa so tudi razkošni 
kostumi.

Fiim po izbiri giedaicevTV
Sobota, 7. 7. 1990, TV Al, 20.15 - Boj za Rim, 

Cleopatra in Spartak, so filmi, med katerimi boda 
ta večer tahko izbrati gledalci sami. Odločilo bo šte
vilo teiefonskih kiicev. Predvajati bodo torej tisti 
fiim, ki bo dobil največ glasov. Na vsak način bo na 
vrsti eden izmed znanih monumentalnih zgodovin
skih filmov, v katerih nastopajo mnogi znani fiim- 
ski igralci in igralke.

Čudovite podobe naše zem!je
Torek, 10. 7. 1990,

TV Al, 20.15-V seriji 
poljudnoznanstvene od
daje „Univerzum" 
bomo gledali podobo 
puščave, ki nikakor ni 
samo suha aii pusta, 
ampak je tudi polna živ
ljenja in čudovitih 
naravnih pojavov. Je 
brez dvoma tisti del naše 
zemlje, ki hitro spremi
nja svoje lice, a tudi opo
zorilo, da bi njeno širje
nje znalo biti usodno za 
vse človeštvo.

Skrivnostna pota ijubezni
Ponedeljek, 9. 7. 1990, TV Al, 22.10 - Film se 

imenuje „Miza in postelja" in je produkt francoske 
filmske ustvarjanosti sedemdesetih let. Zanj pa se 
spodobi, da obravnava ljubezen na francoski način. 
Mlad poročeni mož se zaljubi v eksotično japonko, 
vendar spozna, daje njegova življenjska partnerica 
ženska, ki mu je že poklonila sina.

Eurocops: Pravičnost za Eiizo
Petek, 6. 7. 1990, TV Al, 20.15-To je spet ena 

izmed koprodukcij evropskih televizijskih ustanov, 
ki je med gledaici našla razmeroma dober odmev. 
Tokrat bo šlo za moža iz vrst roke pravice, ki so mu 
poleg funkcije državnega pravnika blizu tudi lepe 
ženske in opolzki filmi. Ob tem postane žrtev tatov. 
V zadevo pa je po nedolžnem vpletena čuvajka stra
nišča Eliza. A dobrim detektivom naposled le uspe 
prestrašeni ženi vrniti čast poštene žene. Sce
narij za kriminalko sta napisala Annemarie in 
Claude Cueni.
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